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REMONT H-PECI IZ VSEBINE:

Steklarske peči lahko razdelim o po 
več kriterijih:
1 - Glede na način odvzema stekla:

- kontinuirne (pretočne kadne 
peči)

- diskontinuirne (lončne, dnevne 
kadne peči)

2 - Glede na način iskoriščanja
toplote dimnih plinov:

- regeneratorske
- rekuperatorske

3 - Glede na način ogrevanja:
- peči na fosilna goriva (plin, 

mazut,..)
- električne peči
- kombinirane peči (peči na fosil 

na goriva z dodatnim 
električnim  kurjenjem ).

Peči na fosilna goriva lahko razde
limo še na prečno plam enske in U 
plam enske, pri čem er imajo prečno 
p la m e n s k e  p e č i  r e g e n e r a to r j e  
toplote dimnih plinov (komore) levo 
in desno od ta liln eg a  p ro s to ra . U 
plam enske peči im ajo regeneratorj e 
to p lo te  d im nih  p lin o v  za ta liln im  
prostorom . P lam en potuje iz smeri 
leve kom ore v desno in obratno v

obliki črke U. M enjava plam ena na 
obeh vrstah  peči se vrši vsakih 15 
do 20 minut. Prečno plam enske peči 
imajo običajno kapaciteto nad 100 t 
stekla na dan in U - plam enske pod 
100 t /  dan. V g robem  stek larsko  
peč sestavljajo naslednji deli: talilni 
prostor, delovni prostor, pretok, re- 
g en e ra to rji to p lo te  d im nih  p linov  
oz. rekuperatorji in kanali za dovod 
stekla do strojev (feeder - i).

K ljub  ra z n o v rs tn o s ti s te k la rs k ih  
peči obstajajo določeni kriteriji, po 
k a t e r i h  la h k o  p e č i  m e d  s e b o j  
primerjamo:

1 - Površina talilnega prostora
(m2)

2 - Kapaciteta peči (t/24h)
3 - Specifični odvzem stekla

(t/m 2 24h), (tone staljenega 
stekla na m2 talilne površine v 
24 urah)

4 - Kum ulativni odvzem stekla
(t/m 2), (tone staljenega stekla v 

določenem časovnem obdobju - 
ena kam panija peči na m 2 

talilne površine)
5 - Specifična poraba energije

(kj/kg)
6 - Ž ivljenska doba peči (leta)

Peč - H se je  v času 1981 /82 rekon
struirala iz prečno plam enske na U 
plam ensko. Po takratn ih  načrtih  se 
je  peč zgradila za dve kampaniji:

1. kamp. februar 1982 - maj 1989 
(7 let+3 mesece)

2. kamp.julij 1989 - marec 1997 
(71et+10mesecev)

Pri ponovni rekonstrukciji peči - H 
1996/97 sta nas vod ila  p redvsem  
dva m otiva: povečan je  k ap ac ite te  
peči in odprava slabosti stare peči, 
ki so se pokazale v času dveh kam 
panj. P roblem i, ki so se po jav lja li 
na stari peči, so predvsem  v e lika  
korozija nadgradnje in svoda ta lil
n e g a  p r o s to ra ,  n a jb o l j  n o s i ln ih  
blokov svoda (W iederlager-jev), ki 
je  pri novi peči povečan, s čim er naj 
bi bil manj obremenjen. Za kvaliteto 
stekla (bistrenje) j e v  talilnem  pros
to ru  pom em bna m ehanska bariera  
im enovana val, ki je  na novi peči iz 
d v o jn e g a  z id u , k a r  n a j b i o m o 
g o č a lo , da se  v a lj o b d rž i  sk o z i 
ce lo tn o  k am p an ijo  p eč i, a je  na 
s ta r i p eč i z a ra d i k o ro z ije  km alu  
i z g i n i l  in  n i  v e č  z a g o t a v l j a l  
u s tre z n ih  m a sn ih  to k o v  s te k la  v 
peči. Šibka točka stare peči je  bila 
tudi korozija sten vlagalne odprtine, 
k a t e r a  j e  p o  n o v e m  d o d a t n o  
obložena s p loščam i iz litega AZS 
m ateriala in manj izolirana, na stari 
peči je  prišlo večkrat do preboja in 
iz to k a  s te k la  na  s ten ah  v la g a ln e  
odprtine. V elik problem  stare peči - 
H je , da ne m ore staliti toliko stekla, 
kot bi ga lahko na IS strojih prede
la li, za to  se je  p ri re k o n s tru k c iji 
veliko delalo v zvezi s povečanjem  
k a p a c i te te  p e č i,  s e v e d a  z n o tra j

IZ VSEBINE:

-Remont H - peči 
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m ožnosti, ki so bile dane glede na 
to, da se peč gradi na istem mestu 
na ob sto ječ i n o s iln i k o n strukc iji. 
Talilni prostor smo povečali od 18 
na 19m2 talilne površine, s čim er se 
poveča kapaciteta peči od 50 na 53 
t/2 4 u r. Ko govorim o o k apac ite ti 
peči, moramo vedno omeniti zahte
vano kvaliteto stekla, tu  se ponavadi 
g o v o r i  o d o v o l j e n e m  š t e v i l u  
m ehurčkov določene dim enzije na 
100g s tek la . Z a n aše  em balažno  
steklo je  dovoljeno 30 - 40 m ehur
čkov prem era do 0.3 mm na 100g 
s tek la , za  to zah te v an o  k v a lite to  
nam konstruktor garantira kapacite
to peči 53t/24ur. Za razliko od G- 
peči, kjer steklo ne bi smelo vsebo
vati več kot 12 mehurčkov na 100g 
pri ta liln i površin i 18m2, je  kapa
citeta peči 45t/24ur. Pomem bno je  
vedeti da kvaliteto stekla ne določa 
sam o š tev ilo  m eh u rčk o v , tem več 
tud i k em ijsk a  in  te rm ična  h om o
g e n o s t, na  k a r  v p liv a  sp e c if ič n i 
odvzem stekla. Za kvalitetno steklo 
naj specifični odvzem ne bi presegel 
1 . 7 t / m 2 2 4 u r ,  d o č i m  j e  z a  
em balažno m aksim alni odvzem  do 
4 t/m 2 2 4 u r, s e v e d a  so n a v e d e n i 
param etri m očno odvisn i od v e li
kosti peči, dodatnega el. kurjenja,... 
Potrebno je  om eniti tudi povezavo 
m e d  p o s a m e z n im i  p a r a m e t r i ,  
kapaciteta peči je  določena z ve li
kostjo  peči, dodatnim  e lek tričn im  
kurjenjem , trenu tn i odvzem  stekla 
na peči določajo odvzemi stekla na 
posam eznih feedrih (strojih). Večji 
sp e c ifič n i odvzem  zn ižu je  sp e c i
fičn o  p o rab o  e n e rg ije  in z v išu je  
izk o ris tek  p eč i, obenem  pa slabo 
v p l i v a  n a  k v a l i t e t o  s t e k l a  in  
življenjsko dobo peči in obratno.

Marjan Polak

SHEMA U-PLAMENSKE 
PRETOČNE KADNE PEČI: 
a - talilni prostor 
b - règeneratorji toplote dimnih 

plinov (komore) 
c - delovni prostor 
d - pretok 
e - ustje gorilcev 
f - vpihovanje hladnega zraka 
g - izstop dimnih plinov
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Pri remontu G-kadne peči v letu 1996 
sem bil prvič v vlogi odgovornega za 
pripravo optim alnih pogojev obrato
v a n ja  p e č i in  p ro iz v o d n ijh  lin ij .  
Izkušn je , ki sem  jih  p rid o b il, sem 
postavil kot osnovno vodilo za remont 
H-kadne peči. Obseg del je  v osnovi 
precej večji, kot je  bil pri remontu G- 
kadne peči. Poleg prestavitev proiz- 
vodnjih linij in pripadajoče opreme, 
bomo vpeljali tudi nekaj novosti. 
Prestavitev IS strojev na nove lokacije, 
zahteva tudi prestavitev sistem a hla
je n ja  IS -s tro je v , po leg  teg a  bom o 
vgradili sistem za krmiljenje hlajenja 
posam ezne sekcije. Stroj IS -2 bo 
poleg tega imel tudi regulacijo tlaka 
hladilnega zraka, kar bo zagotavljalo 
konstantno hlajenje sekcij. Za regu
lacijo bo uporabljen frekvenčni pret
vornik , ki bo pri zm anjšan i porabi 
h lad ilnega  zraka, zm anjšal v rtlja je  
ventilatorja in s tem tudi porabo elek
trične energije. N ova lokacija IS -5 
zahteva prestav itev  ventilatorjev  za 
h lajen je  peči. K er gre prak tično  za 
p r e s ta v i te v  v se h  v e n t i la to r je v  v 
p o d p eč ju , sm o se o d lo č ili tu d i za 
temeljito čiščenje podpečja, s tem pa 
bomo povečali požarno varnost. Seve
da nove lokacije IS - stroja zahtevajo 
tudi nove ojačitve nosilne plošče na 
koti 5,20. Za stroj IS-3 bomo morali 
zaradi dolžine kablov prestaviti tudi 
komandni prostor za elektroniko. 
Obstoječi transportni sistem (Zippe) 
surovine v silos pri peči bomo zamen
jali s sistemom, ki ga je  firma Spiljak 
d .o .o . k o n s t r u i r a la  za  p o tre b e  v 
steklarni Boris Kidrič v Rogaški Slati
ni. Osnova sistema je  dvigalo s posodo 
za zmes. Prednost sistem a je  v kon
strukcijski rešitvi posode, ki omogoča 
tesnenje pri izpraznjevanju zmesi in s 
tem  p re p r e č u je  p ra š e n je .  Z a ra d i 
prenizke strehe je  potrebno obstoječ 
silos znižati za 1 m, da ne bomo izgu
bili na kapaciteti silosa, bomo njegov 
zgornji del razširili. Sistem bo krmil
jen z mikrokrmilnikom in opremljen s 
sondo za zvezno meritev nivoja zmesi 
v silosu.
Predelava jeklene konstrukcije na G- 
p eč i je  p o k a z a la , da j e  sm ise ln o  
zamenjati vse jeklene stebre, saj so le 
ti zaradi temperature precej deformi
rani, četudi se na daleč ne vidi. Tako 
bo na H-peči vgrajenega približno 20 
T jekla več kot na G-peči.
Analiza porabe pitne vode je  pokazala, 
da  p re d s ta v l ja  v o d a , k i iz te k a  iz 
s k r e p e r ja  p o d  H -p e č jo  c c a  15% 
celotne porabe, od tega je  večina vode 
iz žlebov za steklo. Pripravljen je  sis
tem  za v račan je  vode iz sk reperja  
nazaj v  žlebove. Poleg tega bo sistem 
im el vgrajen  ločevalnik olja. Drugi 
veliki porabnik i vode so sistem i za 
hlajenje trakov  in klim a naprav. Za 
rešitev  tega  problem a se p rip rav lja  
zaprt sistem hladne vode (6 °C).
Poleg tega bomo izvedli vsa dela, ki so 
pri remontu G-peči prinesla pozitivne 
rezultate:
-  ureditev ventilatoijev in 

cevovodov za podpih feedrov in 
delovnega prostora

-  vgradnja novih gorilcev firme 
Maister v delovni prostor

-  vgradnja vlagalne naprave firme

Sorg, z doma izdelanim krmiljenjem
-  vgradnja novih gorilcev firme 

Koster v talilni prostor
-  zamenjava ventilatorja za podpih 

peči
-  zamenj ava menj alnika za menj avo 

plamena z izboljšanim sistemom za 
mazanje ležaja

-  izdelava pohodnih odrov v 
podpečju in okrog peči

-  obnovitev sistema za hlajenje 
elekrod

-  vgradnja vodne zavese
-  nova razporeditev elektrod v podnu 

peči
-  obnovijo se razdelilci za električno 

energijo

Remont peči se je  pričel 12.03.97, po 
terminskem planu naj bi se končal 26.
0 4 . 1 9 97 . O b s e g  d e l in  š t e v i lo  
ra z lič n ih  z u n a n jih  izv a ja lc e v , m i 
k aže ta  na to , da je  p red  m enoj in 
vsemi, ki bomo vključeni v ta remont, 
težkih 6 tednov.

Franci Zajc

Z vidika prodaje predstavlja rem ont 
H-peči zelo velik problem. Konstant
no  so  n a r o č i l a  v e č ja  o d  n a š ih  
proizvodnih možnosti, tako da v tem 
obdobju pred  rem ontom  ni m ogoče 
realizirati niti tekočih potreb, kaj šele 
proizvesti določeno zalogo za mesec 
marec in april, ko proizvodnje ne bo. 
Za nami je  eno najtežavnejših obdo
b ij u s k l a je v a n ja  p o tr e b  in  r a z 
položljivih proizvodnih kapacitet. Pri 
p o litik i p lan iran ja  p rodaje  in p ro 
izvodnje v januarju in februarju smo 
dali p red n o s t kupcem , k a te r im  je  
S te k l a r n a  e d in i  d o b a v i t e l j  t e r  
p ro izv o d o m , ki sm o j ih  skupno  z 
našim i kupci razvili v zadnjem  letu 
M očno si p rizadevam o, da se p ro 
iz v o d n ja  te h  p ro iz v o d o v  v č a su  
n a še g a  re m o n ta  ne  b i p re n e s la  k 
našim konkurentom. Vendar pa trg in 
s tem  n aš i k u p c i ne p o z n a jo  r a 
zum evanja tudi za  tako neobhodno 
zadevo, kot je  rem ont peči. O bstaja 
nevarnost, da si naši kupci poiščejo 
a lte rn a t iv n e  d o b a v ite lje , pa  tu d i 
nevarnost dokončne izgube kupcev, 
k a r  se p re d v s e m  lah k o  z g o d i na  
h rv a š k e m  tr ž iš č u .  V e n d a r  to  ne 
pom eni, da ne bi tud i v p rihodn je  
zagotavljali dovolj naročil za našo 
proizvodnjo, saj že trenutno razpo
lagam o  z več n a ro č ili , ko t j ih  bo 
m o ž n o  v m a ju  r e a l i z i r a t i .  N a še  
aktivnosti bodo v naslednjem obdob
ju  usmeijene v:
-  ponovne obiske kupcev in iskanje 

možnosti za sokreiranje in razvoj 
zahtevnih novih proizvodov

-  dokončanje začetnih projektov in 
priprava novih orodij za proizvod 
njo novih proizvodov po remontu

-  oblikovanje in razvoj novih

proizvodov za razrešitev programa 
široke potrošnje 

-  totalno prodajo zalog 
Prodaja z velikim i pričakovanji želi 
u sp e šn o  p o s ta v ite v  nove  p e č i in  
popravilo obstoječih strojev, kar bo 
omogočalo večji izkoristek proizvod
nih kapacitet, večjo produktivnost in 
fleksib ilnost pri realizaciji naročil, 
lažje planiranje proizvodnje, seveda s 
c iljem , da bi b ile  po trebe in želje  
naših kupcev kvalitetno zadovoljene 
in da bi program zagotavljal dobiček.

Majda Krošlin

Minilo je  skoraj osem let od zadnjega 
večjega investiranja v programu Em
balaže. D elo, ka tero  je  pred nam i, 
predstavlja velik finančni, tehnični in 
organizacijski zalogaj. Peč in strojna 
oprema sta zelo dotrajana, energetsko 
iztrošena in tehnološko zastarela za 
vrsto proizvodov, katere proizvajamo 
v zadnjih letih. Že pred leti smo se 
poslovili od JU trga in specializacije 
za majhne artikle, le oprema je ostala 
stara.
Peč je  s svojo kapaciteto vsakdanja 
ovira za nemoteno delo in kvalitetno 
planiranje. Nova peč nam bo precej 
teh  težav  o m ilila  in  tako  se bom o 
izognili marsikateri nepotrebni m en
ja v i in  p ris ilnem u  zm an jšan ju  k a 
pacitet strojev. Ena kaplja na IS - 2, 
stoječe sekcije na IS - 3 naj bi b ile  v 
prihodnosti redkost in ne pravilo kot 
sedaj. Zaradi tega  bo povečan p r i
h o d e k  ob  m a n jš e m  p o v e č a n j u  
stroškov. Ob remontu peči ne želimo 
samo več ton, temveč tudi tehnološko 
posodobitev strojev, povečati velikost 
artiklov, izboljšati zanesljivost delo-

Sejm a M acef v M ilanu, ki je  b il v 
zače tk u  m eseca feb ru a rja , sm o se 
udeležili posredno. O gledali smo si 
sejem  oz. razs tav n e  p ro s to re  naše  
konkurence, ki proizvaja sorodni asor
timan. Imeli pa smo tudi nekaj raz
govorov z našimi kupci.
Poudariti je  potrebno im pozantnost 
razs tav n eg a  p ro s to ra  p ro izv a ja lca  
B o rm io lli, k i j e  h o te l na ta  nač in  
poudariti, da postaja eden največjih na 
svetu . Ob og led u  v seh  raz s tav n ih  
p ro s to ro v  lahko  u go tov im o , da je

vanja strojev, vzpostaviti konstantne 
pogoje za delo strojnikov, od hlajenja 
orodja, konstantnosti teže, kvalitete 
stekla . Zelo pomemben poudarek bo 
tudi na izboljšanju pogojev za delo 
strojnikov, logistike okrog strojev in 
na koncu hladilnih peči. Zaradi tega 
bomo IS - 5 in IS - 3 prestavili na 
druge lokacije. P restavili bomo vse 
"infrastrukturne" naprave, od ventila- 
toijev, črpalk ... , da zmanjšamo hrup, 
vibracije in natrpanost okrog sam ih 
proizvodnih linij in peči. Zaradi vseh 
teh dodatnih del bo remont še obsež
nejši in bolj zahteven, ker kljub dolgo
trajnim  pripravam  ni mogoče vsega 
predvideti. Velika večina vseh delov 
za peč in stroje je  že pripravljenih. 
Obseg dela na posameznih strojih je  
podrejen planiranju na daljše obdobje 
in bodoči prestavitvi proizvodnje na 
pozic ijo  bivše B -peči. Z aradi tega 
ostaja tudi nivo peči enak kot sedaj, 
kar je  sicer ena izmed velikih hib v 
proizvodnji. Dvig je  zaradi naknadne 
preselitve strojev iz J- peči nesmotrn. 
Kot sem že omenil, bo remont velik 
z a lo g a j tu d i  z o rg a n iz a c i js k e g a  
stališča. Veliko udeležencev remonta 
zelo raz ličn ih  profilov  in nalog bo 
potrebno združiti v celoto, katere cilj 
je  vrhunsko opravljeno delo. Delo, ka
tero ne dopušča napak in vse pomanj
kljivosti kaznuje s problemi v prihod
nosti in izpadom proizvodnje. Vsem v 
S te k la rn i je  dob ro  zn an o , da naš 
delovnik ne dopošča nepotrebnih zas
tojev, saj izgubljenega časa ne m o
remo nadomestiti.
P ričakujem  m aksim alni napor vseh 
u d e le ž e n c e v  iz S tek la rn e  in  tu d i 
zunanjih izvajalcev. Čeprav sem bolj 
zazrt v prihodnost, ne smem pozabiti 
pohvaliti vseh, ki so kakorkoli skrbeli 
za "staro" peč, steklo in stroje, da so le 
ti s pomočjo pridnih rok v proizvodnji 
iz leta v leto povečevali produktivnost 
in kvaliteto naših proizvodov in nam 
pomagali povečati ugled in renome v 
svetu.

Albin Lavrič

konkurenca še vedno korak pred nami, 
saj p redstav i vedno nekaj svežega. 
Očitno je , da je  osnovni razlog za to 
razkorak v možnosti' investicij v  nova 
orodja in razvoj novih tehnologij. 
Razgovori s kupci pa so potrdili upra
vičenost naše odločitve v direktnem 
n as to p u  in  o b d e lav i ita lija n sk e g a  
trž išča . T renutno  je  razvoj na tem  
tržišču ugoden, vendar pa je  še vedno 
p o tr e b n a  p r e v id n o s t ,  k e r  v tem  
n e p o s re d n o  p o seg am o  v d om ače  
tržišče italijanskih proizvajalcev. Tudi 
v bodoče mora prodaja na tem tržišču 
sloneti na ažurnosti in kvaliteti dobav 
in kvaliteti izdelkov.
Del zastavljenih ciljev smo dosegli in 
do konca leta 1997 moramo realizirati 
tudi preostale.

Vili Petrič

SEJEM MACEF PRIMAVERA ’97
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T ržna dogajanja  v luči obiska sejm a M acef v 
M ilanu in naše tradicionalne udeležbe na 

Frankfurtskem  sejm u

Naj uporabim terminologijo seizmolo
gov in omenim, d a je  bilo na prehodu 
96/97 na tržišču pogrnjene mize zaz
na ti k a r  nekaj p o tre so v  n a jv iš j ih  
stopenj, če že ne celo tektonskih pre
m ik o v . T re n u tn o  je  še n e g o to v o  
napovedovati razsežnosti in pomen 
teh dogajanj, je  pa sigurno, da bodo 
ozadja in strateški nameni teh prevze
mov znani v bližnji prihodnosti.
Tako je  grupa Boranoli kupila VMC 
in ga združila z Covetrom pod skupn
im razstavnim prostorom Verecovetro. 
Prav tako je  grupa Bormioli kupila tri 
steklarne od grupacije Saint Gobain, 
in  sicer po leg  francoske  stek larne 
nam iznega program a še R uhrglass 
Nemčija in Criviso Španija, čeprav je 
bil razstavni prostor še ločen. Stoelzle 
O berglas se je  p reds tav il skupaj z 
novo pridobitv ijo  steklarne W eiss
wasser, Lauzitz. Ovens Illinois pa je  
kupil grupacijo Avir.
Po mojem mnenju se na tržišču vzpo
stavlja bipolarnost, in sicer čedalje 
m onejša dominacija gigantov kot so 
g r u p a c i j e  D u ra n ,  B o r m i o l i  in  
Pasabache, ki razpolagajo z ogromno

tržn o  in  p ro d u k c ijsk o  m o č jo , te r 
n e p re s ta n o  p re v z e m a jo  m a n jše  
steklarne in še krepijo svojo pozicijo. 
Na drugi strani pa je vse več steklarn, 
ki se specializirajo za določen seg
ment tržišča oz. področja, kjer želijo 
biti najboljši (npr. Borgonovo special
ist na prešah, Durobor & Ravenhead 
specializacija na pihanih izdelkih - 
opušča preše itd).
Na mestu je vprašanje, kaj je  danes in 
katera bo ju tri osnovna prim erjalna 
p red n o s t S tek la rn e  H rastn ik  p red  
drugimi steklarnami in kako jo  najbol
je  izkoristiti, da si dolgoročno zago
tovimo svoj prostor na tržišču .
Za sejem v Frankfurtu smo prostorsko 
dodelali stojnico z namenom, da tudi 
naša 8. samostojna razstavna udeležba 
poleg prodajnih aktivnosti- omogoči 
p r i je te n  am b ien t za n eg o v an je  in 
in tenziv iran je  poslovnih  kontaktov 
tak o  z o b s to ječ im i k o t z nov im i 
kupci.
Prodajna oz. tržna situacija pa tako v 
N em čiji kot tudi drugod po Evropi 
o s ta ja  k o m p lek sn a  in  z ah te v a  od 
akterjev bistveno več angažiranja za 
isti kos pogače.
Naj zaključim  z zm ernim  op tim iz
mom, da smo tudi za leto 1997 pravil
no zastavili prodajno politiko in da 
bomo lahko konec leta želi plodove.

Mirt Aleksander

SEJEM FRANKFURT AMBIENTE ’97
O cena teh naporov j e v  tem  prvem  
delu  zelo pozitivna, vendar pa  nas 
sedaj čaka še težji del te naloge - real
izacija. Potrebno je  vedeti, da vsak 
n o v i  k u p e c  p o m e n i  s p e c i f i k o  
obdelave.
Na tem sejmu smo tudi predstavili dve 
novi seriji kozarcev iz linije H-28. To 
je  serija Amantea in serija kozarcev

TEAM. Obe sta poželi veliko odobra
vanja in tudi zanim anja za pričetek 
prve proizvodnje in možnosti dobav. 
P oudariti je  potrebno, da lahko na 
edino takšen način , pozicioniram o 
Steklarno Hrastnik na mesto, ki ji pri
pada. Ne moremo in ne smemo biti 
vedno nekdo, ki dobro uresniči ideje 
drugih in si s tem zaveže svoje roke in 
tudi ne nekdo, ki dobro kopira uspeš
nice drugih.

Potrebno je storiti vse, da bi na sejmu 
Tendence '97 v mesecu avgustu pred
stavili še več svojih izdelkov, kajti le s 
tem pridobim o še več potencialnih 
kupcev na naš razstavni prostor. 
Uspešno sestavljanje vseh nitk našega 
dela nam bo prineslo še naprej uspeh 
pri prodaji naših izdelkov.

Vili Petrič

PROGRAMSKA RAZMIŠLJANJA

Reke obiskovalcev na sejmu in bogata 
ponudba razstavljalcev ustvarjata vtis 
zm ešnjave - težko je  ločiti zrno od 
p le v e la . N a eni s tran i so "firb c i"  
(takoimenovani količinski obiskoval
ci"), na drugi pa pravi - "kvalitetni" 
ob iskovalci. P rvi iščejo  senzacije , 
drugi pa nove ali boljše dobavitelje. V 
p o p lav i idej in izde lkov  poslovn i 
obiskovalci z gotovostjo najdejo razs
tav lj alce (ponudnike) s tržno zanimi
vim programom.
In kaj je  tržno  zan im iv  program ? 
Nobene prave formule za to ne poz
nam  (in  dvom im , da jo  pozna kdo 
d rug ); tržno  zan im iv  p ro g ram  je  
l a h k o  v r h u n s k i  d e s i g n  ( n p r .  
(G laskoch) ali pa tržno  p reverjen i 
(standardni) izdelki, začinjeni z nekaj 
p o u d a rk i. S eveda  so tu  o d lo č iln i 
dejavniki image in ambicije firme ter 
d is tr ib u c i js k i  k a n a li .  E n o s tav n o  
povedano: Steklarna Hrastnik ne more 
p r o d a j a t i  i z d e l k o v  L e o n a r d o  
(Glaskoch), saj to od nje nihče ne pri
čakuje, pa četudi bi imela ideje, denar 
in ambicije. Nasprotno pa je  omejitev 
tudi v konvencionalnosti izdelkov - to, 
kar danes še gre (seveda z omejeno 
cen o ), na sred n je  in d a ljše  p roge  
pomeni zaton. In znotraj teh "mehkih" 
dejstev je  tista prava smer ali pot, ki jo 
m ora evropsko usm erjeno podjetje

(Steklarna Hrastnik) slediti, upošteva
jo č  seveda vse ob jek tivne  danosti 
(npr. pomanjkanje denarja za razvoj iz 
naslova neprijazne gospodarske poli
tike države Slovenije do izvoznikov; 
m a jh n o s t g led e  na k o n k u ren co  v 
Evropi itd.).
Objektivno je  možnosti za večje tržno 
programske - premike malo. Se tako 
lepe ideje ne dajo sadu, če v osnovi 
niso zagotovljeni bistveni pogoji: kon
tinuirano strokovno proučevanje tržišč 
od povpraševanja, ponudbe, politike 
konkurence, smeri razvoja itd. Vse to 
je  m ožno  ob po ln em  a n g a ž ira n ju  
agentov, kupcev in lastnega tržnega 
potenciala. Sele na tej podlagi lahko 
načrtujemo posege v razvojno - pro
gramskem delu brez večjega, a ne tudi 
popolnega rizika.
Vsaka drugačna pot (preveliko eksper
imentiranje ali programska stagnacija) 
je nevarna, če ne celo usodna. Zato je 
na tržno - program skem  delu odlo
čilna prava informacija s trga, ki se v 
podjetju analizira, usklajuje s potreba
mi in možnostmi, definira in končno 
generira v pravi izdelek kot dopolnilo 
obstoječi ponudbi.
Na letošnjem Frankfurtu smo poglob
ljeno razpravljali z našimi najpomem
bnejšim i kupci in z našim i agenti. 
Tako smo uspeli zbrati kataloge vseh 
v o d i l n ih  p o n u d n ik o v  s te k la  za  
pogrn jeno  m izo. Izčrpna obdelava 
naših  trž išč  pa je  ob u p o štev an ju  
možnosti in omejitev temeljno vodilo 
naših bodočih programskih usmeritev.

Slavko Marčen

V času  od 14.2. - 18 .2 .1 9 9 7  je  v 
Frankfurtu potekal sejem Ambiente 
’97. V letošnjem  letu je  b il term in 
sejma prestavljen od 24.2. na 14.2. in 
tu d i sam  p r ič e te k  se jm a  n i b il v 
soboto, ampak že v petek. N a osnovi 
zbranih ocen s strani razstavljavcev je 
vodstvo sejm a dobilo  po trd itev  za 
svojo odločitev.
Tudi letos je  imela Steklarna skupen 
razstavni prostor s podjetjem Stedek, 
kar ima sigurno ugoden vpliv na oba 
razstavljalca.
O bisk našega razstavnega prostora 
lahko ocenimo kot zelo ugoden. Del 
razgovorov je  potekal z našimi starimi 
kupci in sicer v smeri še nadaljenjega 
in te n z iv ira n ja  in  r a z š ir i tv i  n aš ih  
poslovnih odnosov in dobrega sodelo
vanja.
V elik poudarek je  bil na pridobitvi 
novih kupcev na tržiščih, s katerimi 
sedaj ne sodelujemo in tudi povečanja 
naše p rodaje  na trž išč ih , za  katere 
menimo, da smo naredili še premalo.



AMBIENTE ’97 v očeh Stedeka

Družba Stedek d.d. se že tradicionalno 
pojavlja na najpomembnejšem sejmu 
tako imenovane pogrnjene mize, to je 
sejem  A m biente v Frankfurtu. Naš 
letošnji nastop v okviru razstavnega 
prostora Steklarne Hrastnik je  bil še 
bolj opazen in to  predvsem  zaradi 
spremenjenega koncepta samega pros
t o r a ,  k a k o r  tu d i  p o n u je n i h  in  
p r ik a z a n ih  d e k o r ira n ih  s tek len ih  
izdelkov.
Že prvi dan sejma se je  pokazalo, da 
je  bila odločitev o spremembi razs
ta v n e g a  p ro s to ra  v sm is lu  v eč je  
ločitve obeh razstavljalcev povsem  
prav ilna. P rosto r, nam enjen našim  
izdelkom , je  bil zelo opazen vsem  
mimoidočim obiskovalcem, pregleden 
in je  s svojimi usklajenimi barvnimi 
k om binac ijam i izde lkov  zau stav il 
korak  p renekaterem u obiskovalcu . 
Dekorirani izdelki so bili na policah 
prikazani po tehnikah dekoracije, tako 
da so bili skupaj satinirani izdelki, 
ločeno od njih sitotisk tehnika in pose
bej barvano z ročnim brizganjem barv. 
V se skupaj je  še obogatilo  ozadje 
po lic  z v g ra jen im i og led a li, ki so 
pričarala očem čarobno moč svetlobe 
in barvnih kombinacij. Zares je  bilo 
vredno pogleda in ponosni smo bili na 
ta  izgled in ustvarjen vtis.
Za nastop na tem sejmu smo se v firmi 
pripravljali kar nekaj časa. V prvi fazi 
so bili izdelani osnutki vzorcev v naši 
službi oblikovanja in se simulirali na 
računalniški grafiki. Po izdelani selek
ciji in odločitvi za prave vzorce smo 
te izdelali v proizvodnji. Teh vzorcev 
ni bilo malo in za njihovo razvijanje 
in izdelavo je  b ilo  potrebno veliko 
časa in energije.
N a ša  o d lo č i te v  o p ra v i ln i  iz b ir i 
vzorcev za ta sejem je  bila v polnem 
smislu potrjena že prvi dan sejma in 
potem  tako vsak dan vse do konca. 
R azstavni p ro s to r naše firm e je  bil 
dobesedno oblegan vse dni sejma in to 
od jutranjih ur pa vse do večera, ko se 
je  končal. Prihajali so nam že znani 
o b ra z i  d o s e d a n j ih  k u p c e v , p r i 
ložnostnih obiskovalcev, predvsem pa 
je  b ilo  veliko  nov ih  konk re tn ih  in

potencialnih kupcev. Če smo do sedaj 
p ro d a ja l i  v nam  b l iž je  in z n a n e  
države, bo po tem  sejm u na spisku 
nekaj novih naslovov, tudi iz daljnih 
celin.
Za nas je  predvsem  pom em bno, da 
smo s program om  dekoracije zadeli 
okus širšega trga, tako da so zanimive 
vse tehnike dekoracije, ki se v neka
te r ih  p rim erih  d o p o ln ju je jo  ena z 
drugo. Tako smo že znani po satini- 
ranju, ki ga lahko dopolnimo s sito
tiskom, kar je  trenutno zelo moderno 
in zelo  iskano . P oseben  p rim er je  
povpraševanje po izdelkih, ki so deko
riran i z nanašan jem  barv  z b rizg a
njem.
P o tre b e  trg a  so ta k š n e , da ne bo 
m ogoče zadostiti povp raševan ju  z 
obstoječim ročnim brizganjem. Zato 
ž e  i š č e m o  m o ž n o s t  n a b a v e  
avtomatskega stroja, ki bo imel večjo 
k a p a c i te to  in  iz d e la l  k o n s ta n tn o  
kvaliteto barvanja. V tem konteksu so 
lepo uspele  tudi že novo vpeljane 
teh n ik e  (tako  im en o v an a  tro p fen  
tehnik) kakor tudi tiste, ki jih  razvi
jam o in jih  nameravamo prikazati trgu 
v bližnji prihodnosti.
A n a liza  lan sk o le tn eg a  po slo v an ja  
družbe Stedek kaže, da se realizacija 
skokovito povečuje in to predvsem na 
r a č u n  n a š e  d i r e k t n e  p r o d a j e  
domačemu in tujemu trgu. Tako imen
ovane usluge dekoracije za Steklarno 
Hrastnik predstavljajo v našem celot
nem prihodku še samo cca 32%, osta
lo tržim o sami neposredno s prodajo 
k o m ple tnega  d ek o riran eg a  stek la . 
Z aenkrat je  naše osnovno steklo za 
dekoracijo proizvedeno v Hrastniku. 
Z arad i p rilag a jan ja  željam  trga pa 
bomo v prihodnje nabavaljali steklo 
tudi pri tujih steklarjih, ga obdelali in 
prodajali naprej. S tem  bomo povečali 
naš prodajni asortiman, privabili nove 
k u p c e , v se  s c i l je m  u s tv a r ja n ja  
v e č je g a  p r ih o d k a  p o s lo v a n ja  in  
nadaljnega razvijanja firme.
Po vsakem nastopu na sejmih se vse 
bolj točno pozic ion ira ta  položaj in 
v lo g a  naše  firm e  v p riso tn o s ti in 
delitvi trga z dekoriranim steklom. Vsi 
naši trenutni napori so v fazi, da uspe
mo prodreti na ta zanimiv in zahteven 
trg. O bstati in se dokazatxi na tem  
trg u je  pa že nova zgodba, k ije  nadal
jevanje te in upam tudi cilj vseh nas, 
ki delamo na tem področju.

Janez Kavzar

Bivši vidni sodelavci naše steklarne

ANICA PODLUNŠEK
V današnjem Steklarju vam predstavljamo eno izmed naših najstarejših 
upokojenk, go. Anico Podlunšek. Že kak teden pred intervjujem, ko sem 
jo po telefonu prosila za razgovor, sem imela občutek, da se pogovarjam  
z vsaj 30 let mlajšo gospo. Ko pa me ie vsa mladostna, praznično 
oblečena, z okrog vratu obešeno verižico, ki jo je prejela ob odhodu v 
pokoj, pričakala že na vratih, sploh pa po prvih spregovorjenih stavkih, 
se mi je zdelo, da sem se zmotila vsaj še za nekaj let.

Leta 1967, ko se marsikdo med 
nami še n iti rod il ni, ste  se 
upokojili. Kdaj pa ste  p rv ič  
p resto p ili prag Steklarne in 
koliko ste bili takrat stari?

Po končani m eščanski šoli v 
Celju sem se kot sedemnajstletno 
dekle v januarju 1929 zaposlila 
v Steklarni Hrastnik v pisarni 
slikarnice. Opravljala sem razna 
administrativna dela. Za preizkus 
pred sprejemom v administracijo, 
sem morala izmeriti kvadraturo 
pisarne. Ker sem znala, sem bila 
takoj sprejeta.

Je bila Steklarna Hrastnik prva 
in zadnja postaja v vaši poklicni 
poti?

Čez dve leti se je slikamica selila 
v Rogaško Slatino. Ker v tistih 
časih ni bilo veliko pisarniškega 
kadra, zlasti v kmečkih okoljih, 
kakršna je bila Rogaška Slatina s 
svojim zaledjem takrat, sem bila 
skupaj s slikarnico premeščena 
tudi jaz.

Kdaj pa ste se vrnili v Steklarno 
Hrastnik?

V Rogaški Slatini sem delala tri 
le ta , le ta  1934 pa sem b ila  
ponovno premeščena v hrastni- 
ško steklarno v ekspeditni odd
elek.
P is a la  sem  to v o rn e  l i s t e ,  
odpremne liste in podobno doku
mentacijo, fakturiralo pa se je 
vse v Zagrebu, ker je bila tam 
generalna direkcija vseh jugoslo
vanskih steklarn.
Delala sem do začetka druge sve
tovne vojne, med vojno pa nisem 
b i la  z a p o s le n a .  S k u p a j s 
sodelavko Tončko Mecilovšek 
sva bili namreč odpuščeni, ker 
sva izjavili, da ne bova govorili v 
nemškem jeziku. Iz domače hiše 
pa smo bili izseljeni. Ker sem 
bila po koncu vojne že nekoliko 
starejša in so mi kot kaže tudi 
sicer zaupali, so me po vojni za 
nekaj m esecev  z a p o s lili  na 
splošnem oddelku občine, kjer 
sem  p is a la  k a r a k te r i s t ik e  
občanov Hrastnika.
Vem, da tudi težki časi niso bili 
ovira, da se mladi ne bi družili,

prijateljevali, se zabavali in sple
tali svoja gnezda. Se še spomin
ja te  teh časov? Ste b ili  kot 
ml a d o  d e k l e  na k a k š n e m  
področju posebej aktivni?
Morda je bilo prav v težkih časih 
še več družabnosti, kot jo je 
danes. Hodila sem k pevskemu 
zboru, ki ga je vodil g. Čander in 
imeli smo nekaj nastopov tudi 
drugod po Sloveniji. Največ so v 
z b o ru  p r e p e v a l i  r u d n iš k i  
uslužbenci. Nasploh se bili rud- 
ničani zelo aktivni v takratnem 
Sokolskem domu (kasnejšem 
P artizanu ). Nekaj časa sem 
nastopala tudi v dramski sekciji 
Edinost, katere gonilna sila je 
bila ga. Lidija Šentjurc. Po nje
nem odhodu na študij v Ljub
ljano, pa je dejavnost nekoliko 
zam rla . Pa še rokom et sem 
igrala. Ker sem bila bolj velika in 
močna, so me postavili kar v gol.

V predvojnem času pa ste si ust
varili tudi svojo družino.

Leta 1934 sem spoznala svojega 
bodočega moža, nato pa sva si v 
treh letih zgradila hišo, šele nato 
sva se poročila. Bili so težki časi, 
bilo je veliko skrbi, odpove
dovanja in truda, kljub temu pa 
nama j e v  dokaj kratkem času 
uspelo splesti svoje gnezdo, v 
katerega sva se po poroki pre
selila. Seveda pa se je poznalo, 
da sva bila oba zaposlena in da je 
bil mož kot dober cizelerski 
mojster relativno dobro plačan. Z 
razumevanjem, pridnostjo, varč
nostjo in potrpljenjem pa se je 
dalo vedno marsikaj doseči.

Ste se po stabilizaciji razmer po 
vojni ponovno zaposlili?

L e ta  1 947  je  b i l  m ož k o t 
sposoben strokovnjak po služ
beni dolžnosti poslan v Mehiko. 
Po nekaj mesecih, ko so podobno 
strojno opremo dobili v Pančevu, 
so ga premestili tja, kjer je vodil 
montažo strojev. Naslednje leto 
pa sva se v Srbijo preselili še 
midve s hčerko. Domačini so nas 
zelo lepo sprejeli, nas vzeli za 
svoje, vabili na razne zabave... 
Že nekaj dni po prihodu me je



prišla soseda vprašat, če kaj rabi
mo, nato pa je pripeljala polno 
samokolnico krompirja. Takoj 
sem dobila službo v pisarni skla
dišča.
V tej tovarni sem se seznanila 
tudi s proizvodnjo ravnega in 
omamentnega stekla. Ker sem se 
zanimala za delo, sem bila že po 
nekaj ted n ih  p rem eščen a  v 
glavno pisarno, kjer sem hitro 
napredovala in tudi zaslužila še 
kar solidno. V Pančevu smo bili 
skoraj pet let. Hči se je v osnov
no šolo v Srbiji vključila v 2. 
polletju 1. razreda, 6. razred pa je 
zaključila že v Hrastniku.

In po vrnitvi....

Kmalu po vrnitvi je direktor Ste
klarne Klanšek poslal pome, ker 
so rabili pomoč za nadomeščanje 
odsotne delavke v prodajnem 
oddelku. Bila sem zelo vesela, 
ker sem vedno raje hodila  v 
službo, kot po stanovanju lovila 
vsak prah. Potrebovali so me še 
naprej, zato sem kar ostala.
Takoj po prihodu v službo sem 
že s telefonsko slušalko v roki 
navezovala stike s kupci. Nikoli 
tudi nisem odklonila nobenega 
dela, če ga takoj nisem znala 
oprav iti, sem pa pam etnejše 
vprašala.
Še vedno se spominjam imen 
kupcev, celo nekaterih naslovov.

To je bil tudi čas začetkov sode
lovanja s firmo RZB Zimmerman 
iz Nemčije, ki je ostal eden naj
zvestejših kupcev izdelkov Stek
larne.
Napredovala sem v referentko za 
reklamacije in kontrolo faktur, 
kar sem delala vse do upokojitve, 
konec leta 1967.

V vašem aktivnem obdobju je  
bilo zaposlenih bolj malo žensk. 
Zakaj ste se sploh odločili, da ne 
boste le gospodinja?

Nikoli nisem razmišljala o sebi le 
kot o gospodinji. Izgleda, da sem 
rabila občutek da sem sredi doga
janja, da sem potrebna. Vedno

sem uživala v razgibanem delu. 
Delo s strankami, ki je terjalo 
veliko komunikacij, mi je bilo 
pisano na kožo. Prazna miza ni 
bila okolje, ki bi mi ustrezalo. 
Raje sem imela, da je bilo dela 
malo preveč, kot pa premalo. Ker 
sem pokazala zanimanje ne le za 
svoje delo, ampak tudi stvari, s 
katerimi je v povezavi in bila 
dovzetna za novosti, sem dokaj 
hitro napredovala. Danes bi rekli, 
da sem bila kar precej ambiciozna.

Komerciala - trženje je  danes 
ena ključnih postavk poslovanja. 
Kako pa je  bilo v vaših časih?

Temu je bilo vedno tako, to je 
tudi ena redkih stvari, ki jih ni 
povozil čas. Steklo smo v stari 
Jugoslaviji vodili po šokih (60 
kozarcev - 1 šok, 12 steklenic - 1 
šok) in kategorijah, ki so pred
stavljale vrednoto za ceno. Če je 
bilo več kot 40.000 šokov, nas je 
šef Vili (Viljem Abel, eden od 
dveh  la s tn ik o v  Z d ru ž e n ih  
steklarn v predvojni Jugoslaviji) 
iz direkcije v Zagrebu vedno 
pohvalil, dekleta v pisarni pa 
smo dobile tudi denarno premijo. 
Bile smo dobro plačane, pa tudi 
steklarji so v tistem času dobro 
zaslužili.

Kakšno pa je  bilo takrat vzdušje 
v pisarnah ?

Delali smo v glavnem vse ročno, 
razen računskih strojev skoraj ni 
bilo mehanizacije, tako da me je 
lulj na prstu še po upokojitvi 
spominjal na pisarniška leta. 
Pogji dela v gradu so bili zelo 
dobri, pozimi nam je bilo dovolj 
toplo, poleti pa nas je v grajskem 
okolju prijetno hladilo. Delali 
smo še vse sobote, marsikdaj tudi 
v popoldanskem času. Nič mi ni 
bilo pretežko. Med sabo smo se 
zelo razumele, marsikdaj je bilo 
slišati tudi gromek smeh. Ni bilo

pomembno ali so bile sodelavke 
stare ali mlade, držale smo sku
paj. Nikoli nisem nobene zatožila 
ali se s katero skregala. Na vse 
sodelavce, nadrejene in podre
jene imam lepe spomine. Mislim, 
da če si voljan delati in sodelo
vati, to slej ko prej opazijo tudi 
nadrejeni, kar se pozna tako pri 
odnosih, kot tudi pri plači. Kak
šnega zelo žalostnega ali nes
rečnega dogodka se iz službene
ga obdobja sploh ne morem 
spomniti. Obrekovanja v pisarni 
nisem dovolila, če pa sem imela 
kaj povedati, sem to obzirno 
naredila sama. Če je bilo potreb
no sem pred šefi, potem, ko sem 
bila ena izmed starejših, tudi 
katero zaščitila. Sicer pa življen
je resnično prinese marsikaj, tudi 
težave, krize in probleme, lepo 
umetniško stvaritev pa naredi iz 
njega tisti, ki se prepusti njego
vemu toku.

Ste se poleg službe še s čim uk
varjali?

Dokler sem bila zaposlena, razen 
skrbi za družino in dom, ni bilo 
časa. Kar se da veliko časa sem 
namenila svoji hčeri in veseli me, 
da imam kar se tega tiče, mirno 
vest. Mislim, da je naložba v 
otroke in družino tista, ki se v 
življenju najbolj obrestuje, samo 
zaveda se tega ne vsak v pravem 
času. Vedno sem rada brala, to 
pa sem lahko izživela šele po 
upokojitvi, ko sem si včasih 
privoščila cele knjižne noči. 
Rada sem tudi zaposlila svoje 
prste z izdelovanjem ročnih del. 
Kolikor sem mogla sem poma
gala tudi hčerin i d ružin i in 
najbolj me jezi, da mi zdravje 
tega več ne dopušča.

Kako ste se vključili v upokojen
ski staž?

Še vedno se rada spomnim svoje
ga zaključka v Gorah. Ker sem 
imela svoje delo zelo rada, se 
upokojenskega staža nisem nič 
veselila. Še nekaj časa po upoko
jitvi sem zjutraj kar obsedela, 
brala, razmišljala in se nisem 
mogla lotiti nobenega dela. To je 
v življenju res velika prelomnica. 
K sreči pa se je ravno malo pred 
upokojitvijo rodil moj vnuček, ki 
mi je bil v veliko veselje, zato 
sem krizo lažje in hitreje pre
brodila. V uteho m ije  bilo tudi, 
da sem hčeri omogočila, da je 
lažje in bolj brez skrbi hodila v 
službo.

Na predzadnjem Dnevu stekla in 
svetlobe, srečanju zaposlenih in 
upokojencev Steklarne, ste bili

Uslužbenci Steklarne Hrastnik, Rogaška ter centrala iz Zagreba -  proslava 75-letnice 
tovarne leta 1937.



ena izmed petih starejših upoko
jencev, ki se vas je  podjetje pose
bej spomnilo. Kakšni so bili vaši 
občutki?

Občutki so bili nepopisno lepi, 
čeprav moram priznati, da so se 
mi na odru, ko sem stala poleg 
direktorja tresle noge kot mlade
mu dekletu. Bila sem zelo vesela, 
pa tudi presenečena, da ste se nas 
še spomnili.

Vaš pogled na Steklarno Hrast
nik danes.

Čeprav je  je  skoraj 30 let od 
moje upokojitve, me še vedno 
zanima vse, kar je v zvezi s pod
jetjem, v katerem sem preživela 
toliko let, ki mi je veliko pome
nilo in sem bila ẑ  vsem srcem 
navezana nanj. Želim , da bi 
proizvajali in prodajali čim bolje, 
da bi ohranili renome dobrega 
podjetja in da bi tudi vnaprej 
Steklarna predstavljala firmo, ki 
bo nudila delo Hrastniku z okoli
co.

Kako sedaj poteka vaš običajen 
dan?

Leto dni je od tega, kar me je 
skoraj popolnoma zapustil vid. 
Kljub temu v glavnem še poskr
bim zase, kaj več pa ne zmorem. 
Skuha pa mi hčerka.
Vesela sem, da sem lahko še 
vedno v svojem domu, ki mi 
najbrž tudi zato, ker sva ga gradi
la sama z možem, veliko pomeni. 
Ker ne morem več brati in gle
dati televizije, veliko poslušam 
radio, včasih tudi do jutranjih ur. 
Še vedno se zanimam za vse 
novosti, tudi dogodkov v doma
čem in tu jem  p o litičn em  in 
gospodarskem prostoru ne želim 
zamuditi. Tako ohranjam stik s 
svetom in ne dovolim, da bi mi 
sive možganske celice preveč 
zakrnele. Ob lepem vremenu se 
sprehajam po bližnjem parku,

večkrat me tudi obišče kakšna 
bivša sodelavka ali prijateljica. 
Ravno pred kratkim me je ena 
med njimi peljala v moj rodni 
kraj. Bila sem take prijetno pre
senečena, da so mi solze nehote 
napolnile oči.

Imate še kakšne načrte za pri
hodnost?

Včasih si želim, da bi se zgodil 
čudež in bi spet videla, kot prej. 
Ker pa je to skoraj nemogoče, si 
želim, da bi ostala vsaj takšna 
kot sem sedaj, da bi ostala v 
ljubečem okolju hčerine družine, 
da bi me še vnaprej razveselje
vali vnuki in pravnuki. Želim, da 
bi dočakala, da bi vsi pravnuki 
šli v šolo.
Stari modrosti, da mladost in sta
rost nista vprašanje let, ampak 
stanja duha, nisem popolnoma 
verjela. Po razgovoru z go. Pod- 
lunškovo sem o tem prepričana. 
Mislim, da nam je lahko vsem za 
zgled, ko včasih tarnamo, se jezi
mo in po slovensko komu pri
voščimo, da mu "krava crkne". S 
človekom s toliko energije, pri
srčnosti in notranje lepote, se 
imamo redko priliko srečati. O 
vseh ljudeh iz svojega življenja 
najde le lepo misel. Skoraj sem 
zavidala vsem njenim bližnjim, 
prijateljem in nekdanjim sode
lavcem, ki so jo imeli in jo imajo 
priliko večkrat srečati. Pa sem se 
takoj nato spomnila, da tudi za
vist ni občudovanja vredna last
nost, zato sem predvsem vesela, 
da sem jo spoznala vsaj sedaj. In 
še bolj, da je gospa Pedlunškova 
rek la , da bo v ese la  m ojega 
obiska, kadarkoli bom imela čas. 
Zaradi nje in zaradi sebe bom 
rada izkoristila to priložnost, saj 
toliko topline v srce ne pride tudi 
ob najbolj sončnem dnevu.

Marinka Anžlovar

Intervju:

ZDENKA KARABEGOVIČ
čistilka p oslovn ih  p rostorov

"Čiščenje poslovnih prostorov je ena izmed dejavnosti oz. storitev družbe Sinet 
d.d. iz Hrastnika. To je področje dela, kjer delavci običajno ostanejo neopazni.
Za delo ge. Zdenke pa tega ne moremo trditi. S svojim marljivim delom, pošten
jem in zaneslivostjo pri delu je vsekakor prispevala svoj delež k uspešnemu 
razvoju dejavnosti čiščenja poslovnih prostorov in razvoja družbe. V primeru 
izpada delavcev ali povečanega obsega del na drugih področjih dejavnosti 
družbe, je poleg svojega opravljenega dela priskočila na pomoč tudi v drugih 
delovnih sredinah. S svojo korektnostjo in kolegialnim odnosom uživa med 
sodelavci spoštovanje in zaupanje,"
je dejal direktor družbe Sinet d.d., g. Miran Grohar in toplo stisnil roko vestni in 
marljivi delavki Zdenki Karabegovič.

Honorano delo, skrb za družino 
in na koncu gripa, so mi skoraj 
preprečili prijetne trenutke z 
lan sk o le tn o  n ag ra jen k o  na 
Dnevu stekla in svetlobe. Ven
dar je kljub bolezni našla nekaj 
prostih trenutkov in stopila v 
upravno zgradbo Steklarne ne 
kot snažilka poslovnih p ros
torov, ampak kot nagrajenka za 
svoj dolgoletni trud. Bolezen ji 
je še risala sledove na obrazu, 
pa je  v e n d a r  d o b r o v o l j n o  
razodela tančico nad svojim  
skromnim življenjem.

V  č a su , ko  s te  b i l i  še  o tr o k , so  
b ile  r a z m e r e  za  šo la n je  d o k a j  
t e ž k e ,  p a  v e n d a r  p a  v a m  j e  
u s p e l o  d o k o n č a t i  š o lo  in  se  
i z u č i t i  p o k l ic a .  K a k o  p a  v a s  
j e  p o t  p r ip e lja la  v S te k la r n o ?

Po končani osnovni šoli sem 
bila nekaj časa doma, že kmalu 
pa sem  se o d l o č i l a ,  da si 
poiščem svojo prvo službo, saj 
so bile razmere za življenje v 
tistem času zelo težke. Vendar 
je moj oče odločno nasprotoval 
in vedno znova ponavljal, da 
bom v službo še vedno lahko 
šla, najprej pa naj se izučim za 
kakšen poklic . Tako sem se 
izučila za frizerko, vednar tudi 
to ni pomagalo k pr idobi tvi  
s lužbe.  Tako sem pr ičela  z 
iskanjem kakršne koli službe in 
po nekaj mesecih neuspešnega 
i s k a n j a  s e m d o b i l a  p r v o  
zaposlitev v Steklarni, in sicer 
pri avtomatih. Najprej sem bila 
sprejeta samo za dobo 3 mese
cev, potem pa sem dobila stal
no zaposlitev in pri avtomatih 
delala skoraj 28 let. Opravljala 
sem delo pregledalke, ki pa je

postajalo vedno bolj zahtevno 
sama pa zdravstveno nisem bila 
več sposobna zdržati vseh pri
tiskov.

K a k o  s t e  p r i č e l i  o p r a v l j a t i  
d e lo  s n a ž ilk e ?

Vsak dan težje sem prenašala 
delo pri avtomatih, zdravje mi 
je  p e š a l o  in t a k o  s e m se 
odločila,  da prosim  socialno 
de l avko za p r e me s t i t e v  na 
drugo delo. Klicana sem bila na 
razgovor in kmalu je bilo moji 
prošnji ugodeno. Sprejeta sem 
bila za snažilko upravnih pros
torov. Vsaj nekaj bremena je s 
tem padlo z mojih ramen. Tako 
se je  p r i č e l o  p i s a t i  n o v o  
poglavje v mojem življenju. 
V z l j u b i l a  s e m  d e l o  i n 
sodelavce, rada sem priskočila 
na  p o m o č  t u d i  v d r u g i h  
delovnih sredinah, kadar je bilo 
to iz določenih vzrokov potreb
no. Zame  je  vedno  na j ve č  
pomenila prijazna beseda, ob 
kateri sem pozabila na vsak
danje tegobe življenja.

D e l o  s n a ž i l k e  j e  z a r e s  z a  
m n o g e  s k o r a j d a  n e o p a z n o .  
K aj p a  je  to  d e lo  p o m e n ilo  za
v a s?

Človek, ki ima rad čistočo in 
r e d ,  z na  c e n i t i  t u d i  d e l o  
snažilke. Moje delo se je odvi- 
j a l o  v u p r a v n i  z g r a d b i  
Steklarne Hrastnik tudi sedaj, 
ko je družba Sinet postala sa
mostojno podjetje. V času moje 
zaposlitve nisem nikoli prišla v 
konfliktno situacijo z nobenim, 
niti zaposlenimi niti sodelavci. 
Delo sem rada opravljala vestno in

Moj oče je bil rudar, matt gospodinja, skupaj z bratom pa smo bili nava
jeni skromnega in poštenega življenja.



Vse, kar počenjaš dobro premisli šele potem se loti dela. Če ne boš 
preudaril vseh možnih okoliščin, boš sicer z navdušenjem začel, 
pa boš moral delo opustiti in se osram očen vrniti. Če se lotiš 
naloge, ki ji nisi kos, ne boš dovršil niti tiste, ki bi jo zmogel.

t e m e l j i t o  in  v e d n o  s e m  b i l a  
v e s e la ,  če  m e  j e  k d o  p o h v a l i l .  
U p r a v n a  z g r a d b a  j e  v e l i k a  in  
č a s ,  k i  j e  b i l  n a m e n j e n  z a  
č i š č e n j e ,  j e  v č a s i h  p r e h i t r o  
m i n i l  in  s t v a r i  n i s e m  m o g l a  
u r e d i t i ,  k o t  b i  s a m a  ž e l e l a .  
V e n d a r  s e m  se  v e d n o  t r u d i l a ,  
d a  so  z a p o s le n i z ju tra j p r i š l i  v 
č is te  p is a rn e  in  u re je n e  s a n i ta r 
ije .

K aj v as v ž iv l j e n j u  r a z v e 
seljuje?

N iz e k  ž iv l j e n j s k i  s t a n d a r d  m e  
j e  p r i s i l i l ,  d a  se m  si p o is k a la  še  
h o n o r a r n e  z a p o s l i t v e ,  d a  b i  
d o b i l a  š e  k a k š e n  d o d a t e n  
d o h o d e k  z a  l a ž j e  p r e ž i v e t j e .  
S ic e r  p a  im a m  tu d i  d o m a  z e lo  
r a d a  č is to č o , ra d a  se o d p ra v im  
n a  t r a v n i k  in  n a b e r e m  š o p e k  
r o ž ,  n a j r a j e  p a  p o m a g a m  
s t a r e j š i m  l j u d e m ,  z a  k a t e r e  
v e m , da  so  p o m o č i p o tre b n i.  N i 
l e p š e g a  o b č u t k a  k o t  n e k o m u  
s to r i t i  d o b ro ! S e v e d a  p a  m o ra m  
s k rb e t i  tu d i z a  d ru ž in o : h č e rk a  
se  šo la , s in  je  t r e n u tn o  b re z  za - 
p o s l i t v e  i n  t a k o  s o  n a m  
o d r e k a n j a  p o s t a l a  ž e  v s a k o d 

n e v n a .

K akšni so vaši vtisi in želje o 
podjetju Sinet?

Iz  s rc a  se  z a h v a l ju je m  v se m  v 
p o d je t ju  S in e t ,  k i so  m i o m o 
g o č i l i ,  d a  se m  z a d n ja  d e lo v n a  
le ta  p r e ž iv e la  o b  la ž je m  d e lu . 
Ž e lim  j i m  o b ilo  s re č e  in  z d ra v 
j a ,  p a  tu d i  p o s lo v n ih  u s p e h o v , 
p r e d v s e m  p a  n a j  o s t a n e j o  
is k re n i in  p r is tn i  in  m o ja  v ra ta  
j im  b o d o  v e d n o  š iro k o  o d p rta .

Zdenka je prijetna sogovorni
ca, k a ter i je b ila  ž iv ljen jsk a  
pot k ar p rev ečk ra t p osu ta  s 
trn jem , pa je  v en d a r  u spela  
o s ta li  č is t  in p o šten  č lo v ek . 
S m ise l ž iv lj e n ja  je  n a š la  v 
d r u ž in i, delu  in  p r ija te lj ih .  
Prav ona je človek, ki potrjuje 
dejstvo, da je potrebno, kadar 
n a m  n i č  n e  m o r e  v r n i t i  
tr e n u tk o v  r a z k o šja  v tr a v i, 
veliča stja  v rožah in sijaja  v 
očeh, ne žalovati, ampak najti 
pot v tistem , kar nam še pre
ostane.

D o lo re s  U rb a js

STEKLAR POD 
DROBNOGLEDOM

Kljub trenutni težki situaciji v gospodarstvu, je naše podjetje ohranilo 
interni časopis Steklar kot vir informacij in obveščanja tako med delavci 
kot tudi v širšem družbenem okolju. Prav top a  nas je vodilo do ankete, 
kaj meni širši krog bralcev o vsebini našega časopisa.

JO Ž I U M EK , Sijaj H rastnik  
N ajprej sem  Steklarja brala občasno. P reje
m ali smo ga v podjetje in  če m i je  prišel pod 
roke, sem  ga rada prebrala. Redno sem  ga 
začela  b ra ti v času  zd ružitve  S tek larne in 
S ija ja  in  v e se la  sem , da  m i ga še v edno  
pošilja te . V sebina je  na splošno zanim iva. 
P o h v a ln o  j e  to ,  d a  s te  č a s o p i s ,  k l ju b  
različnim  varčevalnim  ukrepom , ki jih  izva
ja te , obdržali. D elavci so tako inform irani z 
d o g a ja n j i  v  d ru ž b i (p o te k  la s tn in s k e g a  
o b lik o v an ja , p o s lo v n i n ač rti in  re zu lta ti, 
k a d r o v s k o  k r o n i k o ) ,  k a r  j e ,  č e p r a v  
sam ouprav ljan ja  ni več , zelo  dobro . R ada 

p reb e rem  ankete , ki j ih  o p rav ite  z de lavc i, in te rv ju je , p risp ev k e  in  
pesm i (čeprav je  to redko), ki jih  napišejo delavci, ki n iso člani u red 
niškega odbora. Z anim iva so poročila  z obiskov različnih  sejm ov, raz
govori, k i j ih  občasno opravite z  vašim i kupci, starejšim i, že upokojeni
m i delavci, pa pred  časom  objavljeni prispevki o zgodovini Steklarne. 
N ekako se m i zdi, da horoskop ne sodi v tovarniški časopis, m orda ga 
res popestri in ga za nekatere naredi bolj zanim ivega, vendar im ate za 
popestritev  in razvedrilo  križanko, čeprav je  za povprečnega reševalca 
pretežka. Stran, ki jo  nam enjate horoskopu, bi po m ojem  m nenju bilo 
bo lje  nam en iti kakšn i, za  vse zaposlene  bolj zan im iv i ru b rik i ali pa  
sindikatu, ki m u sicer občasno nam enjate posebno prilogo. V eliko uspe
ha in  zadovoljne bralce tudi v bodoče!

ZA SA V C  d.o.o.
Časopis prejem am o od leta 1995, ko smo pričeli z  m edsebojno izm enja
vo. V sebina časopisa je  zanim iva tako za vaše zaposlene kot tudi za tiste 
bralce, ki hočejo vedeti več o dogajanju v Steklarni in  jo  seveda pobliže 
spoznati. T udi ob likovno  je  časopis zan im iv , p estre jš i je  tud i zaradi 
barvnega tiska. V  časopisu bi odpravila napake, slike ozirom a fotografije 
najbolj odgovornih naj se občasno nadom estijo  tako, da bodo njihovi 
pogledi in izgledi tudi na fotografijah bolj optimistični. Predstavite kdaj 
tudi posam ezne zaposlene, posebno pohvalna pa je  anketa v zadnji števil
ki o industrijski prodajalni. Več anket in mnenj!

NADA SE R A JN IK -SR A K A  
Vladni urad za Informiranje 
P red  le ti sem  se seznan ila  s S tek larno  kot 
zunanji svetovalec pri Studiu m arketing in se 
p rič e la  u k v arja ti tud i s sam im  časop isom  
Steklar. P ripravila sem  program  z idejnim i 
usm eritvam i za vsebino časopisa, vendar je  
bil p rogram  uradno zavrnjen, g. M arčen pa 
vseeno upošteva nekatere zamisli.
V sebinsko je  Steklar naredil velik  korak na
p re j ,  v e n d a r  še v e d n o  n i t i s to ,  k a r  sem  
pričakovala. V ključiti bi bilo potrebno širši 
k rog  ljud i in  raz ličn ih  ob lik  p rispevkov , v 
katerih bi odsevala zrcalna slika zaposlenih v 

Steklarni. V šeč m i je , da ni več suhoparnih poročil iz različnih sestankov, 
am pak vpletate različne ljudi in različne žanre, kar pomeni, da ta časopis 
postaja tribuna ljudi. V  podjetju je  potrebno ustvariti takšno klim o, ki bo 
ljudi vzpodbudila k  p isan ju  in izražanju m nenja, "saj pri ljudeh rastejo 
različne in iciative in  po trebna Je zavest ljudi, da lahko svoje m nenje 
posredujejo naprej.
Poleg tega bi morali prispevke še bolj novinarsko obarvati z  dodajanjem  
ra z lič n ih  u d a rn ih  n as lo v o v , f le šev , o b lik o v an jem  m ed n as lo v o v  te r 
grafično razgibanostjo teksta.
Pri sam i vsebini S teklarja ne bi sprem enila ničesar, saj je  časopis zelo 
široko postavljen in m ed dragim  predstavlja tudi medij za širši družbeni 
prostor. Uredniški odbor m ora paziti na to, da bo Steklar še naprej v prvi 
vrsti predstavljal življenje in delo v Steklarni, šele nato dogajanje v  širši 
družbeni okolici.



RUDI ŠPAN, Radio Trbovlje
Steklarja sem prejemal že prej, ko je ta 
izhajal še v časopisni obliki, sredi osemde
setih let, ko je bil urednik g. Jože Gerhard. 
Takrat smo skupaj z Jasno Rižner Kosm 
delali pri takratni obliki informiranja v 
združenem delu, pod vodstvom Francija 
Savška in pokojnega Jožeta Gune. Sprva 
sem časopis prejemal po pošti v Trbovlje, 
vse dokler  na Radiu nismo postal i  
samostojni. Nekaj časa nisem imel več 
rednih stikov, ponovno pa sem ga pričel 
dobivati v lanskem letu. Vsebina je po 
mojem mnenju takšna, da lahko zadovolji 

tako delavce tovarne same kot tudi tistega, ki se izven podjetja zani
ma za steklarstvo ali pa za Steklarno kot podjetje. Razporeditev tem 
je postavljena zelo zanimivo in je res izredno aktualna glede na čas 
izhajanja in potrebe po informiranju. Pohvalen je tudi primemo dober 
pristop razlag delavcem s strani vodstvenih delavcev in sindikata. Kar 
se sprememb tiče, ne bi odpravil ničesar, bi pa morda dodal kakšno 
zadevo okrog vpliva Steklarne in steklarstva na razvoj Hrastnika. Več 
bi morda spregovoril o samih spremembah in inovacijah, tako da bi 
inovatorje spodbudil k še večjemu sodelovanju. Časopisu Steklar 
želim še vnaprej dobrega, zanimivega in predvsem delavcem 
primernega informiranja ter sodelovanja z novinarji v in izven 
tovarne.

LUČKA ROZMAN, Gospodarska zbornica Slovenije
Vaš časopis Steklar prejemam kot sekretar Združenja za nekovine že 
od leta 1991. Če me spomin ne vara, smo se o tem, da vsa podjetja, ki 
izdajajo svoje interno glasilo, po en izvod pa pošljejo na Združenje za 
nekovine, dogovorili na eni od sej upravnega odbora.
Časopis vedno preberem, pri čemer me zanimajo predvsem prve 
strani z informacijami o poslovnih rezultatih, problemih in razvoju 
proizvodnje, konkurenci in podobno. V teh člankih dobim dragocene 
sprotne informacije, kijih uporabljam tudi pri svojem delu. Zanimivi 
so tudi prispevki s področja izobraževanja, ki kratko in jedrnato 
informirajo bralce o določenem strokovnem področju (npr. ISO 
9001). Menim, da je vsebinski in oblikovni koncept časopisa dober, 
pogrešam le sem in tja kakšen članek o vaši konkurenci. Zahvaljujem 
se vam, da mi ga pošiljate in vam pri nadaljnem delu z njim želim kar 
največ uspeha in zadovoljnih bralcev.

MILAN VIDIC
Pisalo seje leto 1959, ko sem pričel preje
mati časopis Steklar. Razlogov za vmesne 
prekinitve v prejemanju časopisa ne poz
nam, vendar to ni preprečilo mojega sez
nanjanja, saj sem pri sosedu potešil svojo 
radovednost in pridno prebiral časopis. 
Steklaija sem prvotno dobival kot novinar 
zasavskega tednika, kasneje kot novinar 
RTV Ljubljana, sedaj pa kot še pišoči za 
Radio Trbovlje in Zasavca.
Vsebinsko se je Steklar zelo spreminjal. 
Svojčas smo časnik v Komisiji za spreml
janje tovarniškega tiska pregledovali in 

ocenjevali. Ob okrogli obletnici izhajanja časopisa sem na prošnjo 
Steklarjeve urednice, ge. Milice Kobal, naredil samostojno oceno in 
jo predstavil na kulturni prireditvi v Delavskem domu. Takrat je 
Steklar poleg časnika Srečno dobil najboljšo oceno. Sedaj mije vse
binsko Steklar najbolj všeč ob zaključku poslovnega leta in ob pregle
du letnega gospodarjenja, saj je poln drobtinic o dogajanjih v pod
jetju. Vodstvo dobro opisuje tekoče probleme in prikazuje razvojne 
možnosti, kar je še posebej važno. Sicer je sama vsebina časopisa 
zanimiva in ne bi ničesar odpravil, dodal pa bi več pogovorov z nosil
ci proizvodnje (odgovornimi in zaslužnimi za normalen potek 
proizvodnega procesa), več poudarka je potrebno dati težavam pri 
izvozu blaga in iskanju trgov, saj je podjetje predvsem izvozno 
usmeijeno. Mogoče niti ne bi bil slab predlog o uvedbi rubrike o 
izvozu in osvajanju novih tržišč! Ob vsaki številki pa pogrešam tudi 
več javljanja s strani Sindikata.

DRUGA OBLETNICA DELOVANJA 
DOMA STAREJŠIH OBČANOV

Sredino februarja zaznam uje spom in na pričetek  delovanja dom a  
starejših občanov, ki je tudi letos praznik dočakal svečano in v polni 
pripravljenosti. Ob tej priliki so potekale različne prireditve, od pustnega 
rajanja, družabnih srečanj do tiskovnih konferenc in drugih prikazov 
aktivnosti v domu.

Megleno jutro in turoben dan me nista 
preprečila v nameri, da tudi sama na 
povabilo direktorja doma, g. K opu- 
šarja, najdem trenutek časa v vsakdan
ji ihti in se pridmžim utripu v domu 
starejših občanov. Tako je  kot rezultat 
tiskovne konference 
z direktorjem  doma nastal naslednji 
zapis.

G. Kopušar, kako bi ocenili delo
vanje doma v letu 1996?

V s e p te m b r u  l e t a  19 9 6  j e  b i l a  
zak lju čen a  p rv a  faza  v d e lo v an ju  
doma starejših občanov. V tem mese
cu so  b ile  v se  k a p a c i te te  p o ln o  
zasedene, p riče li smo se soočati z 
čakalnimi dobami, potrebe po prostih 
ležiščih so narasle do mere, ko jih  ni 
bilo mogoče več pokrivati. Tako smo 
čakajoče na prostor morali vabiti na 
razgovore in jih  opozarjati na čakalno

zaključili s 15 MIO SIT izgube, kar je 
že v začetku pomenilo slabo startno 
pozicijo za naprej. Za leto 1996 sicer 
še nismo sprejeli zaključnega računa, 
vendar m enim, da bo izguba precej 
manjša in bo znašala cc. 6 MIO SIT. 
R azlog  za zm an jšan je  izgube j e v  
polni pokritosti vseh kapacitet, zvišal 
se je  o d s to te k  p ro s t ih  le ž iš č  za 
zdravstveno nego, s čimer nam pripa
da tudi več sredstev s strani Zavoda za 
zdravstveno zavarovanje. Dohodek v 
preteklem letu pa smo povečali tudi z 
la s tn im i ak tiv n o stm i te r  p o v eča li 
število ležišč na 113 prostih mest (kar 
p o m en i eno  p ro s to  le ž išč e  v eč ). 
Pomembno pa je dejstvo, da povišanje 
števila ležišč ni vplivalo na kvaliteto 
storitev, ki je  ostala vsaj na enakem, 
če ne celo  na v iš jem  n ivo ju  ko t v 
začetni fazi, ko smo se dejansko o 
potrebah in željah stanovalcev seznan
ja li  vsakodnevno. V sekakor je  naš

Trenutno je v domu 46 zaposlenih, od tega 12 z višjo stroko zdravstvene 
izobrazbe.

dobo. Pri vsem  tem  pa je  še vedno 
veljalo pravilo prednostne obravnave 
prosilcev iz Hrastnika. Splošno dejst
vo j e ,  da so v S lo v e n iji to v rs tn e  
potrebe premalo pokrite in bo na tem 
tem elju potrebno s skupnimi močmi 
še veliko postoriti.
Kakšna je vaša ocena finančnega  
stanja v preteklih dveh letih in vaše 
napovedi za prihodnost?

Prvo leto našega delovanja je  bilo za 
n a s  iz r e d n o  t e ž k o ,  sa j sm o  g a

osnovni cilj povečanje kapacitet, ven
dar želimo pariteto bivanja povečati 
na cc. 116 do 117 postelj, kar pomeni 
1 posteljo več v letošnjem letu. 
Dohodek doma poskušamo povečati 
tud i na druge nač ine , na p rim er s 
kuhanjem  malic za Steklarno H rast
nik, kar predstavlja približno 80 toplih 
malic dnevno, ipd.

Kako so trenutno zapolnjene vaše 
kapacitete?

Naš skupni cilj je zadovoljstvo prebivalcev ter zaključek leta 1997 brez 
izgube.



Vsak mesec naš dom obiščeta psihiater in fiziater, dvakrat tedensko 
na ob isk  sp lošn i zd ravn ik  in tako zagotav ljam o visoko kva liteto  
zdravstvenih uslug.

V Sloveniji je trenutno 53 domov za starejše občane, od splošnih, poseb
nih do kombiniranih, kar pomeni približno 13.000 postelj.

T re n u tn o  je  v n a še m  d o m u  113 
stanovalcev. V letu 1996 smo obrav
navali 317 vlog za sprejem, zabeležili 
smo 14 odhodov (vzrok je  predvsem v 
se litv i v podobne u stan o v e  b liž je  
sorodnikom ), 19 ljudi pa je  um rlo. 
Tako je  rebalans stanja za leto 1996: 
44 novo sprejetih stanovalcev, od tega 
smo jih 24 sprejeli iz doma po obrav
navi v loge , 20 pa  j ih  je  p riš lo  po 
direktni prem estitvi iz bolnišnice v 
dom. V našem domu je 2/3 stanoval
cev iz Hrastnika, kar pomeni približno 
60 % povišanje glede na prebivalce v 
letu 1995.

Zaposleni v domu starejših občanov 
vlagate veliko truda v čim boljšo  
kvaliteto storitev ter bogato življen
je . K ako bi lah k o  o p isa li nekaj 
utrinkov iz vsakdana?

V našem  domu posvečam o posebno 
pozornost kulturnemu in družabnemu 
utripu, katerega mnogi ljudje v jeseni 
svojega življenja nim ajo priložnosti 
u ž i t i .  V sak  m esec  o rg a n iz ira m o  
praznovanje rojstnih dni, uživam o v 
pu sto v an ju , iz ražam o lju b ezen  do 
soljudi in bližnjih  tako ob prazniku 
Svetega Valentina kot tudi ob drugih 
p r i l ik a h . B a rv a n je  v e lik o n o č n ih  
pisank in krašenje novoletne jelke sta 
prav posebna dogodka. Pozornost pa 
namenjamo tudi državnim praznikom, 
se o njih pogovarjamo in izmenjava
mo mnenja. Pripravili smo že razstave 
ročnih del, sodelujemo z vrtcem, šolo, 
R d e č im  k r iž e m , g la s b e n o  šo lo , 
domom starejših občanov v Trbovljah 
in na Izlakah, saj se redno medsebojno

obiskujemo, organiziramo piknike in 
družabna srečanja.
Ga. Jasna Rižner Kosm , vi ste od 
vsega začetka zaposleni v domu kot 
socialna delavka. Kako vidite živl
jenje v tej ustanovi?

Dom starejših občanov je  prav zares 
specifična ustanova, ki od človeka 
z a h te v a  v e lik o  tru d a  in  m o č i za 
prem agovanje  vsakdanjih  težav. V 
našem  dom u sm o se z ap o slen i in 
stanovalci zelo dobro ujeli, kar pred
stavlja za vse nas veliko lažje delo
vanje, saj s skupnimi močmi veliko 
d o s e ž e m o . Z a  v s a k e g a  n o v e g a  
stanovalca so posebno pomembni nje
g o v i p rv i v tis i ,  z a to  za  p o k re tn e  
prosilce organiziramo obiske v domu 
pred možno vselitvijo, s čimer zaznajo 
tukajšn je  ž iv ljen je , trud im o se, da 
predstavimo tako pozitivne kot nega
tivne strani bivanja v domu. Običajno 
preteče kakšen mesec, preden se osvo
jijo  relacije bivanja in začne prišlek 
sprejmati okolico. Sostanovalci imajo 
pri tem pomembno vlogo, saj s spod
budnimi besedami in dejanji pomaga
jo  novim stanovalcem v tistih prvih, 
za mnoge najtežjih trenutkih. Seveda 
pa je čas prilagoditve povezan tudi z 
lastno iniciativo, brez katere uspešna 
prilagoditev ni možna. Pri nas imamo 
organizirane tudi skupine za samopo
moč, kjer se ljudje m ed seboj pogo
varjajo  in si pom agajo , včasih  kaj 
zap o je jo  in  u ž iv a jo  v d ružabnem  
srečan ju . Skupine sam opom oči se 
aktivno sestajajo vsak teden ob istem 
d n ev u  in  č a su , v e č k ra t pa  se teh  
srečanj udeležijo tudi zunanji delavci,

v en d ar zgo lj v fu k c iji k o rig a c ije  
samega srečanja.

Ga. Hedvika Cernoša je ob koncu 
preteklega leta nastopila službo kot 
nova glavna m edicinska sestra in 
skrbi za čim višjo kvaliteto nudenih 
storitev. Kakšni so vaši prvi vtisi?

Naša skupna skrb, to je  nega stanoval
cev, izhaja iz individualnih celostnih 
potreb. Potek  nege je  načrtovan in 
vsak uspeh je  za nas pohvala za naš 
tru d . V a ro v a n c i so po s t ru k tu r i  
zdravstvene nege razdeljeni, in sicer: 
41 % negovancev je  na negovalnem 
delu. Ti ljudje so v celoti odvisni od 
tuje pomoči, potrebujejo nadzor kvali
ficiranega kadra in zdravniško pomoč, 
ki jim  je  nudena redno 2 x tedensko. 
N asled n ja  skup ina  p red s tav lja  cc. 
17%, to so delno pokretni stanovalci, 
ki so sicer potrebni stalnega nadzora, 
zd ravn iško  pom oč pa rab ijo  sam o 
občasno. Nato se varovanci delijo še 
na samostojne varovance, ki so potr
ebni n ad zo ra  zarad i zd rav s tv en ih  
težav (npr. vrtoglavice, slabovidnosti) 
ter približno 6% stanovalcev, ki ne 
potrebujejo nobene nege in torej sami 
skrbijo zase, zdravniška pomoč pa jim 
je  potrebna samo v primeru kakšnih 
viroz in manjših obolenj.

v p r ih o d n o s ti čaka s ta r o s t . Da 
besede starega človeka dajejo svet
lobo in ne zgolj toplino zim skega  
sonca, pa naj potrdi spodnji zapis...

Leta naša zdaj so taka, 
v miru nam teko, 

nam pomeni družba vsaka 
urico prijetno vso.

Daj, oglasi se pri meni, 
ko imel boš čas, 

naj spomini obujeni 
s tabo pridejo mi v vas.

Ti v zahvalo dam prgišče sreče iz 
srca,

z željo, da me še obišče, 
kdo, ki dobro me pozna.

Takšen čas bo lepši zame, 
sončni ves bo dan, 

radost dušo mi objame 
in tvoj trud ni bil zaman.

Avtor: Vinko Hrovatič

Direktor doma g. Kopušar, je tis
kovno konferenco zaključil z željo, 
da bi širša družbena okolica bolj na 
široko odprla  vrata stanovalcem  
doma starejših občanov in bi van
dalizem nad objekti v bližini doma 
prenehal. N e vem , zakaj zdajšnji 
mladi ljudje pozabljajo, da tudi njih

Z mislijo na to, kako bi bilo čudovito, 
če bi mladost znala vse, kar lahko in 
starost mogla vse, kar zna, zapisala

Dolores URBAJS

ZAHVALA
Ob boleči izgubi dragega brata in strica

JOŽETA VUČKA

se iskreno zahvaljujemo, sorodnikom in sosedom za darovano cvetje in 
sveče. Še posebej se zahvaljujemo govorniku Karliju Dremlju za govor, 

pevcem in godbi Steklarne Hrastnik za žalostinke.

Žalujoče sestre Fina, Greta ter Valči z družinami

ZAHVALA
Ob boleči izgubi dragega moža in dedka

IVANA VRETIČA
se zahvaljujemo Tildi Selič, ki nam je  stala ob strani ob najtežjih trenutkih. 

Zahvaljujemo se vsem orodnikom, prijateljem in sosedom za darovano cvetje 
in sveče, ter izrečeno sožalje, ter vsem, ki ste ga spremili na njegovi zadnji

poti.
Posebej se zahvaljujemo kolektivu, godbi in pevcem Steklarne Hrastnik in 

govorniku KS Steklarna za poslovilne besede.

Žalujoči žena Slavi, sin Božo, hčerka Alma in sin Brane z družinami

Zame je najlepši trenutek tisti, ko zaznam zadovoljstvo v očeh naših 
stanovalcev.

Opravičujemo se za napako p r i tisku v prejšnji številki



8. MARCU OB ROB ZANIMALO VAS BO
Prišel je tako tiho, pritajeno, za nekatere razveseljivo kot sončni žarek, 
očarljivo kot dobra zgodba, povezujoče kot zlata veriga. In ravno tako 
odšel. Dan žena. Brez besed, lepih želja, kančka pozornosti. Pa bi vendar bil 
moški brez ženske surov, grob in osam-ljen, ne bi poznal miline, ki jo daje le 
smehljaj ljubezni. Zena obda moža s cvetlicami življenja, kot tiste vrste ovi
jalk, ki v gozdu obdajo hrastovo deblo z dišečim vencem....

Svojo krono nosim v srcu, ni pokrita z diamanti in je  nevidna. Pravim ji: zado
voljstvo. In prav zato poklanjam pesem 8. marcu ob rob...

Poznam to mesto, 
kjer sanje tolažijo spomine, 
v duhu vidim p o t do te ravnine, 
ker ja z  sem življenje...

Sinja okna za zvezdami neba, 
zlati mesec, ki vzhaja izza gora.
Sence velikih p tic  padajo na nas, 
ljudje, to je  pravi čas.

Tudi vi ste se rodili 
in rasli pod  tem soncem.
Tudi vas so  u č il i  la g a ti na istem  
poligonu.
Tudi vi ste padali,
ko ni bilo drugega izhoda.

Saj to je  vendar igra, 
igra preživetja.
In ja z  sem ŽIVLJENJE, 
se s ta v lja jo  ga  stra st, 
trpljenje.
Sem mavrica nad nebom rdečim, 
duh nad mestom spečim.

Če sem in če me ni,
moja senca vas spremlja vse d n i ...

Dolores URBAJS

ZAHVALA
Ob mojem odhodu iz delovne sredine se iskreno zahvaljujem vsem 

sodelavcem izmene Hudi za prelepa darila, ki me bodo spominjala na vas. 
Hvala tudi obratovodstvu.

V prihodnosti pa vam želim še veliko delovnih uspehov.

Stane Kostanjšek

ZAHVALA
Vsem sodelavcem Profitnega centra pogrnjena miza, posebno pa ekipi m en

jav, se ob odhodu v pokoj zahvaljujem za toplo zimo in darila.

Obenem pa vsem skupaj želim veliko delovnih uspehov.

Tomo Uldrijan

No, pa smo ponovno skupaj v pričakovanju 
lepših daljših dni, lepšega sončnega vreme
na in vsekakor bolj prijaznih mesecev, ki 
nam prihajajo nasproti. Pri vsem tem smo se 
znašli ob zaključku prve četrtine leta 1997.
Z zadnjim statističnim podatkom oziroma 
kadrovsko vestjo, sem vas seznanila ob 
koncu meseca januaija 1997, in sicer so bili 
takratni podatki naslednji: mesec januar 
1997 smo zaključili s skupnim številom 790 
zaposlenih, med katerimi je bilo 366 žensk 
in 424 moških, med vsemi pa smo imeli 14 
delavcev sprejetih za določen čas in 7 
pripravnikov.
Od tega zadnjega podatka so bile tudi spre
membe, in sicer:

V MESECU F E B R U A R J U  1997 
smo na novo ZAPOSLILI 11 D E 
LAVCEV in sicer:

V februarju smo na novo zaposlili enega 
pripravnika V. stopnje v obratu priprave 
zmesi in taljenja za določen čas 6. mesecev 
in sicer Tomaža Blagotinška.
Povsem na novo pa smo sprejeli v redno 
delovno razmetje za določen čas 6 mesecev:
-  prodajalko v industrijski trgovini Sabino 

Klemen,
-  strojniki 3 v PC POGNJENA MIZA so: 

Jasmin Adžikič, Andrej Gnus, Borut 
Hlastan, Miloš Jerman in Peter Turk,

-  strojniki 3 v PC EMBALAŽNO STEK
LO so: Nedžad Hozanovič, Ivan Stušek, 
Dejan Porle in Samo Šere.

delovno razmerje so PREKINILI 3 
DELAVCI, in sicer:

SINET (2 delavki ):
V hčerinsko podjetje sta prerazporejeni 
telefonistki Sonja Knez in Eli Potočnik.

SPORAZUMNO (1 delavec):
Ob poteku odpovednega roka je delovno 
razm erje sporazumno prekinil Janez 
Bučevec - programer 2 v AOP.

Ob upoštevanju vseh teh sprememb, smo 
torej mesec FEBRUAR 1997 zaključili s 
skupnim številom 798 zaposlenimi, med 
katerimi je bilo 365 žensk in 433 moških, 
med vsemi pa smo imeli 30 delavcev spre
jetih za določen čas in 8 pripravnikov.

V MESECU M A R C U  1997 smo na 
novo ZAPOSLILI 3 DELAVCE, in sicer:

V tem mesecu pa smo na novo sprejeli v 
redno delovno razmeije za določen čas 6 me
secev 2 ključavničaija 3 v obratu vzdrževanja
- ključavničarski delavnici in sicer Štefana 
Klopotana in Dejana Tovornika.
Na mesto odjavljenega bivšega delavca iz 
preteklega meseca, smo na delovnem mestu 
programerja 2 v AOP na novo zaposlili 
Ireno Kovač, ing.

delovno razmerje je PREKINILO 7 DE
LAVCEV, in sicer:

UPOKOJEN ( 1 delavec ):
S polno pokojninsko zavarovalno in 
delovno dobo se je od nas poslovil in odšel 
v zasluženo upokojitev Franc Šuštar - vodja 
službe za zagotavljanje kakovosti.

UPOKOJENI PO DOLOČENEM ČASU 
( 4 delavci ):
Štiri delavke oziroma delavci bodo svojo 
upokojitev pričakali doma, in sicer Janez 
Brečko 1 - ročni pihalec 1, Nada Golobič - 
izpihalka stekla, Branko Hohkravt 1 - nabi
ralec stekla 1 in Sibirka Marinkovič - izpi
halka stekla
DOLOČEN ČAS (1 delavec):
Zaposlitev ob sprejemu v redno delovno 
razmeije za določen čas je potekla Romanu 
Tomšiču - strojniku 2 v PC pognjeni mizi.
TRAJNEM PRENEHANJU POTREBE 
PO DELAVCU (1 DELAVEC):
Delovno razmerje pa je kot trajnemu teh
nološkemu višku oz. na podlagi sklepa o 
trajnem prenehanju potrebe po delavcu 
prenehalo Alojziju Klepeju - nabiralcu 
stekla 3.
Ob teh navedbah kadrovskih sprememb 
smo torej prvo četrtino leta 1997 oziroma 
mesec marec zaključili s skupnim številom 
794 zaposlenimi, med katerimi je 364 žensk 
in 430 moških, med vsemi pa imamo 31 
delavcev sprejetih za določen čas in 4 
pripravnike.
PRIRASTEK V DRUŽINI
Proti koncu lanskega 1996 leta, je kar nekaj 
mladih žena postalo mamica in s tem 
osrečila večji krog prijateljev in svojcev 
okrog sebe.
Tako je bilo tudi s Seadom Karamanom, 
kateremu je žena Senija povila sina Tarika, 
s katerim se bo igrala triletna sestrica Indi- 
ra.
Gregorju Takopiču je življenjska sopotnica 
Dragica Sevšek rodila sina Sandija, na 
katerega bosta že lahko pazili sestrici Vesna 
in Matjanca.
Mali sin Matic pa bo povečal družinski 
krog Mojce Vene in njenega moža Milka.
Majhnim nadobudnežem želim obilo zdrav
ja in čimprejšnjih stabilnih korakov v novi 
svet, srečnim staršem pa veliko skupne 
sreče.
POROČILI SO SE:
Tudi tokrat v tej rubriki ni kaj zapisati, saj 
se ni nihče odločil svojo zvezo s partnerko 
oz. partnerjem potrditi v skupno življenjsko 
pot.
Tudi z rubriko JUBILANTI (to so delavci, 
kateri so svojo pripadnost firmi izkazali z 
dolgoletnim delom in so za to prejeli tudi 
skromno jubilejno nagrado), se nismo že 
dolgo srečali, zato vam sedaj posredujem te 
podatke:
10 LET
V tem obdobju si tega jubileja ni še nihče 
prislužil.
20 LET
Tudi za ta jubilej še ni nihče prijavljen.
30 LET
Anton Kajič in Klanjšek Ivica.
ČESTITAMO OBEMA!

Kadrovska služba 
Slavi BRAJER

ZAHVALA
Ob boleči izgubi dragega očeta in starega očeta

ANDREJA KRANJCA

se iskreno zahvaljujemo vsem, še zlasti sodelavcem skladišča gotovih 
ozdelkov, ki ste nam v najtežjih trenutkih stali ob strani za pomoč in moralno

oporo in sveče.

Hči Stanka in vnuk Aljoša



ZVEZDE GOVORIJO
Horoskop od 15.3. do 15.4.1997 

Piše: Astrologinja Milena Zakrajšek

OVEN
od 21.3. do 20.4

Zaprtost za opazovanje in nasvete drugih, samozadostnost in 
pomanjkanje objektivne presoje vas lahko pripeljejo v težave. 
Zanesli se boste predvsem nase, svojo voljo boste kot zveličavno 
vsiljevali drugim. Toda pozor! Slepi boste za občutke drugih, želite 
pa si potrditve svojih lastnih sposobnosti in prav zato boste žrtev 
pričakovanj in prepričanj tujih ljudi. Že čez nekaj dni bo vaša buma 
energija postala veliko bolj obvladljiva. Na podlagi izkušenj boste 
prišli do določenih sklepov, ki jih boste skušali povezati z nekimi 
moralnimi načeli. Delovali boste nevsiljivo, poudarek pa dajte 
intiuciji. Vendar se kljub vsemu ne prepuščajte dvomu, saj boste 
sami spoznali, da bi namesto tega lahko počeli nekaj drugega, zato 
izberite prvo.

TEH TNICA
od 24.9. do 23.10.

Srečevali boste številne ljudi in težko se boste temu prilagajali. 
Manjka vam pravih besed, da bo od kratkotrajnega pogovora prišlo 
do bolj poglobljenega razmišljanja, ki vas bolj zanima. Če pa 
seštevate, porabite zase veliko časa. Morali boste ob pozdravu iti 
dalje in dati prednost lastnim željam in potem bo tudi utmjenost 
minila in boljši bodo odnosi doma. Saj ste že sami spoznali, da 
razpravljete v napetih situacijah drugače, predvsem pa reagirate z 
utmjenostjo. Pazite, da se v takem stanju ne znajdete v neznani 
situaciji, ki bi lahko vsebovala nekaj neznank. Bodite mirni, saj se 
včasih lahko prepuščate, vendar se zavedajte, kje ste!

BIK
od 21.4. do 20.5.

DVOJČKA
od 21.5. do 21.6.

Romantika in ljubezen bosta kot tekoči balzam za vašo dušo. Ob 
glasbi in umetnosti boste pozabili na številne težave. Še vedno bi se 
radi uveljavili in priložnost zato boste iskali v skupini. Toda le, če 
boste dovolj potrpežljivi se vam ni treba bati za uspeh. Nihali boste 
med velikodušnostjo in varčnostjo, precenite ali vam bo vloženi 
denar prinesel boljše počutje ali vam olajšal delo. Na koncu tega 
meseca se vam bo dogajalo, da nekomu ne boste všeč, vendar je to 
trenutno in prehodno obdobje. Z nekimi ljudmi boste sodelovali in 
imeli od njih tudi koristi. Da bi ne bilo zapletov, potegnite črto med 
ljubeznijo in posli. Sicer boste nihali med vztrajnostjo in nemirom, 
ki vas bo potiskal k iskanju novih doživljajev. Glede na prejšni 
mesec se boste dokaj ustalili.

ŠKORPION
od 24.10. do 22.11.

Ljubezen postaja za vas spet pomembna. In imeli boste velik apetit. 
Odkrivali boste nekatere skrite stvari in dvignili tančico iz njih. K 
temu vas bo popeljala intiucija, pa tudi vztrajnost. Da ne bi žrtvo
vali svoje ambicioznosti in želje po dosežkih, boste pripravljeni na 
kompromise, ki jih do sedaj niste bili vajeni. Ljubezen pa ni edino 
zdravilo za potrtost in zaskrbljenost. Pomaga pa! Zato bodo čustve
na vprašanja na dnevnem redu. Zdelo se vam bo, da letošnja priha- 
jaoča pomlad deluje na vas z vso silo. Ne samo v ljubezenskem 
smislu, temveč vas vsake toliko časa prisili, da razmišljate tudi o 
življenjskih vprašanjih. Morda vam življenje nastavlja krize v zaba
vo, vendar je v tem tudi globoko opozorilo. Morda to, da hitreje 
dozorite. Ne bojte se, imate veliko zalogo čustvene in fizične 
energije, zaupajte sebi in ljudem.

Znašli se boste pred problemi, ki se vam bodo zdeli težki in 
zapleteni zato boste zapadli v rahlo depresijo. Ker pa se za vas 
vedno najde rešitev ob kateri se hitro poberete, ostanite pokončni 
tudi tokrat. Ne bodite žalostni ko pada dež, zaradi njega bodo zrasle 
cvetlice, ko bo spet sijalo sonce. Rešitev se kaže na obzorju, do 
takrat pa se boste še česa naučili. Ves naslednji mesec bo malce 
težak, ljudje v vaši okolici vas ne bodo razumeli. Tedaj se morate 
zbrati in urediti misli in jim stvar pojasniti, če bo seveda zaleglo. 
Kjer močna svetloba sije v oči ima vsakdo težave s koncentracijo. 
Tako se boste obnašali tudi vi. Seveda boste nadvse šarmantni, 
kadar bodo luči usmerjene v vas. Skozi ves mesec vas jezik ne bo 
povsem ubogal. Upoštevajte to slabost.

STRELEC
od 23.11. do 21.12.

Privoščili si boste malo zabave, ob tem pa bodite pozorni, tudi na 
globje človekove doživljaje, na njihova čustva, na njihova odzivan
ja. Naslednji mesec vas bo kar nekajkrat odneslo od doma, ker 
boste iskali predvsem dobro družbo, kjer bi morda pozabili na svoje 
skrbi. Imeli boste precej sreče tudi pri navezavi novih poslovnih 
partnerjev. Stara zveza doma pa bo preživela preizkušnjo. Strelci 
imate zadnje čase, kar precej visoko leteče cilje. Kako urediti vse 
načrte, želja in vizije ter hotenja, to pa je drugo vprašanje. Kmalu 
boste zmogli toliko gravitaciske sile v sebi, da vašega ogromnega 
balona, napolnjenega s plini, lažjimi od zraka ne bo odneslo nez
nano kam. Domišljije imate dovolj, še posebno v času praznè lune, 
tako, da boste vedeli kje morate pristati. Prostorje torej vaš.

RAK
od 22.6. do 22.7.

Slabo počutje bo prihajalo iz zapostavljanja vaših čustvenih potreb. 
Doživeli boste krajšo krizo, ker boste imeli občutek, da se že nekaj 
časa nečemu odrekate. Tisto, kar ste dobili, pa ni veliko vredno. 
Toda zdaj imate priložnost, da na novo ovrednotite svoje čustveno 
življenje in ga primerjajte z materialnimi zadevami, ki niso brez 
vrednosti. Prenehali boste intelektualizirati stvari in raje se boste 
lotili iskanja resničnih vzrokov svojih težav. Ni vam treba na vrat in 
nos iskati rešitev v neki dejavnosti, za katero menite, da ste sicer 
prikrajšani. Tudi jutri in pozneje bo še čas, da to naredite, če bo še 
vedno aktualno. Zaradi pomanjkanja ljubezi, lahko zbežite drugemu 
v objem. Lahko pa rešite stari problem.

KOZOROG
od 22.12. do 20.1.

Nobene potrebe ni, da bi morali svoja čustva skrivati. Pri delu boste 
imeli uspeh tako ali drugače in tudi med ljudmi se boste znali 
zadržati. Razum bo vladal vašemu srcu in nad vašimi rokami, zato 
se ne bojte, da bi naredili kaj napačnega. Na bazi prijateljstva vam 
bodo ljudje radi pomagali, pri težjih nalogah pa se lahko oprete na 
tiste osebe, ki ste jim doslej zaupali. Že na začetku naslednjega 
meseca boste spoznali, da se ne smete predajati razpoloženju, ki vas 
ne zadovolji in da v skupini pogosto zapravljate čas. Da se boste 
lažje orientirali, boste potrebovali kakšnega pomočnika, ki bo 
stvari, ki vas mučijo, do konca izpeljal. Ne prehitevajte dogodkov, 
pustite času čas.

LEV
od 23.7. do 23.8.

Še vedno se boste borili za vodilno vlogo, kjerkoli ste že, le da 
tokrat na nekoliko drugačen način kot doslej. Že v začetku drugega 
meseca boste bolj umirjeni, vztrajno boste nadaljevali delo, ki ste 
ga začeli opravljati zadnje dni ali celo že nekoliko prej. Ob tem pa 
boste nezadovoljni, ker boste imeli občutek, da ne delate pomemb
nih stvari. Ne boste na očeh in tudi pohvale no bo. Poiščite vzrok, 
morda tiči v vas, ker ste preveč ošabni in subjektivni. Težko boste 
prodali pravo vrednost svoje ocene, ker boste več delali na svojo 
lastno presojo v danih okoliščinah. Vsak dan boste izstopali iz 
samozadostnosti tako, da boste proti koncu tedna že na vrhu svojih 
intelektualnih moči. Rešili boste skoraj vse probleme.

VODNAR
od 21.1. do 20.2.

Poskušali boste urediti odnose z okolico, kajti zavedali se boste, kaj 
želite uresničiti skupaj z njimi. Proti koncu naslednjega tedna se 
boste lahko v skupnosti z drugimi ljudmi lotili nekega novega dela. 
Nekatere dogodke boste gledali malo manj rožnato, kot v preteklih 
dneh. Postali pa boste bolj odločni. Kdaj pa kdaj se boste tudi 
zaleteli in posledice boste nosili sami. Na finančnem področju pa 
bodite še posebno previdni. Želja po lastnem dokazovanju bo ostala 
prikrita, zato boste radi zbijali šale na račun tujih ljudi. V različnih 
okoliščinah se boste odlično znašli, le če ne boste komplicirali. V 
situaciji, ki pa vam bo že naslednji mesec všeč, pa se poskušajte 
vsaj za trenutek spremeniti.

DEVICA
od 24.8. do 23.9.

Precej kaotično, nejasno stanje se zaključuje. Vendar ne smete 
poskušti nadomestiti zamujenega, ne pri delu ne v ljubezni. Za 
sedaj se še nadzorujte in zadržujte, kajti le tako boste ohranili pre
gled nad svojim delovanjem, ki bo postalo zelo raznovrstno. Dobili 
boste dovolj novih zamisli, zato lahko na stare pozabite. Izkušnje pa 
boste potrebovali. Naslednji mesec boste spoznali, da razpravljanje 
in prerekanje ne pripelje do zaželenega. Na končuje pomembno le, 
ali je vaš ponos ohranjen ali ogrožen. Torej se temu izogibajte, 
četudi bi uspešno prekrili s tem zdajšnjo neodločnost in 
sramežljivost. Sami boste težko presojali nekatera dejstva, zato se 
oprite na mnenje nekoga drugega. Srečali in spoznali boste nove 
ljudi, nekateri med njimi bodo zelo zanimivi. Ne pozabite, letos je 
Venerino leto.

RIBI
od 21.2. do 20.3.

Stanje, v kakršnem ste, vam zelo ustreza, vseeno pa vas vznemirja 
potreba, da bi vi sami prišli do izraza. V družbi boste povzdignili 
glas, da boste bolj opazni, da bi morda lahko navezali intimnejše 
stike. To vam bo tudi uspelo, če boste le želeli. Naslednji mesec 
boste čutili potrebo po lagodnem življenju in iskazovanju na način, 
ki vas dela drugačne od drugih. Imeli boste veliko ustvarjalne 
energije, to bo čas, ko bo lepo vam in drugim okoli vas. Če vam ne 
bo šlo vse od rok ne izgubljajte potrpljenja niti tedaj, ko bo potreb
no malo potrpeti. Če boste znali ohraniti voljo in ob odločnosti ne 
boste klonili, se lahko nadejate veliko drobnih prijetnosti. Prijetno 
počutje v skupini.



Nagradna križanka

Takoj mi dajte zdravilo proti kolcanju, 
vzklikne moški, ki tako rekoč plane v 
lekarno. Lekarnar hitro vzame krpo, jo  
namoči in z njo trešči moškega po ušesu. 
A ste znoreli? zavpije možak. Toda 
lekarnar ga zmagoslavno vpraša: No, 
kam je  izginilo vaše kolcanje? Saj se ne 
kolca meni, ampak moji ženi, ki me čaka 
zunaj v avtu.

Redkobesedni mož reče ženi: Zajtrk.
Zena prinese zajtrk. Opoldne reče mož: 
Lačen, žejen. Zena prinese kosilo in pijačo. 
Čez malo časa reče: Umazan. Zena prinese 
vse potrebno za kopel, prinese sveže perilo 
in preobleče posteljo. Spet mine nekaj časa. 
Mož reče: Bolan. Zena gre in je  dolgo časa 
ni nazaj. Ko se vrne jo  mož vpraša: Kje si 
bila? Zena pove: Naročila sem krsto in 
osmrtnico in plačala pogreb.

N agrad n a  k rižanka

Med reševalce s pravilnimi rešitvami 
nagradne križanke bo žreb razdelil 
nagrade v skupni vrednosti 11.000 
tolarjev in sicer:

1. nagrada 5.000 tolarjev
2. nagrada 3.000 tolarjev
3 nagrade po 1.000 tolarjev

Izrezek z vpisano rešitvijo pošljite na 
naslov : U redn iš tvo  ST EK L A R JA , 
Cesta 1. Maja 14, 1430 HRASTNIK 
do 25.4.1997.

Nagrajeni reševalci!

Za nagradno križanko objavljeno v 
STEKLARJU št. 12/1996 smo dobili 
65 rešitev. Žreb je  prisodil nagrade 
naslednjim:
1. nagrada 5.000 tolarjev:

Zdenka Pintaver
2. nagrada 3.000 tolarjev:

Emil Hren
1 .-5 . nagrada po 1.000 tolarjev: 
D ušanka Č akič, Ivan  G ošler, 
upok. Andrej Kušar

Rešitev križanke iz prejšnje številke:

V O D O R A V N O : S R E Č N O  
NOVO LETO ŽELI STEKLAR 
Asola, klobasa, napor, rodomor, 
NOVA STRATEGIJA /TRŽENJA/, 
Tomaž, Rim, nosan, Komarča, 
kolaps, obliž, La, Paz, regata, 
S .L ., d e m is i ja , R .A ., A lan , 
tira n ija , m ehan ika , Ika, Jean 
Gabin, renta, Maskat, Armenija,
I.L., O.M., molo, ovitek, Bizet, 
A lanis, kareta, areka, R udan, 
telamon, tamar, skale, frikase.

|Tj 7 j  S T E K L A R

Steklar-glasilo delavcev Steklarne 
Hrastnik ureja uredniški svet: 

Marinka Anžlovar, Soniboj Knežak, 
Matija Koritnik, Slavko Marčen, 

Pavel Bauerheim in Dolores Urbajs. 
Glavni Urednik: Slavko Marčen. 
Oblikovanje: Alenka Leskovšek. 

Fotografije: Branko Marčen. 
Lektor: Herta Erman 

Grafična priprava: Maxiline, Ljubljana 
Tisk: Vlado Bolnar s.p., Ljubljana 

Naslov uredništva: Steklar Hrastnik, 
C. L maja 14, tel.: 0601 54 600.

Po mnenju urada za informiranje pri 
vladi Republike Slovenije št. 

23/32-934 z dne 25. L 1993 je  glasilo 
proizvod informativne narave, za 

katere se plačuje 5-odstotni 
prometni davek.


